
گروه سیاســی/ روزنامه شــرق در گزارش 
روز یکشــنبه خود با عنوان »عقب نشینی 
پارلمان از استیضاح 3 وزیر« از مخالفت 
هیأت رئیسه مجلس با استیضاح وزرای 
کابینــه خبــر داد و آن را بــه لابــی دولــت 
مرتبط دانســت. ایــن روزنامه در گزارش 
خــود نوشــت: خبرهایــی کــه از پارلمــان 
رســیده حاکــی از این اســت کــه احتمال 
به مجلس کشــاندن ســه وزیر در آستانه 
اســتیضاح بــا تعلیــق یــا تعویــق همراه 
اســت. حتی یک نماینــده مجلس گفته 
احتمــالًا ماجــرا بــه بعــد از عیــد موکول 
شــود. بــه نظــر می رســد لابی دولــت کار 
خــودش را کــرده و مجلــس بعــد از آن 
همــه هیاهــو یــک قــدم عقــب کشــیده 

است.«
صحبت هــای  بــه  بنــا  گــزارش  ایــن 
حسینــــــــعلی حاجـــــــی دلیــــــــگانی در 
گفت و گــو با ایلنا نوشــته شــد، چــرا که او 
در مــورد اســتیضاح چنــد نفــر از وزیران 
دولــت ســیزدهم گفتــه بــود: »الان برای 
اســتیضاح زود اســت، بایــد حداقــل تــا 
عیــد صبر کنیــم.« این گــزارش در ادامه 
اصــرار دارد کــه بگوید مجلــس تصمیم 
گرفته راهکار طرح ســؤال را در دستور کار 
خود قرار دهد و بحث اســتیضاح را فعلًا 
مســکوت بگذارد و در حالی که هم اکنون 
ســه وزیر کار، بهداشت و اقتصاد زیر تیغ 
اســتیضاح اند و حتی امضا هم برایشــان 
جمع شده اما زمزمه هایی در حال طرح  
شدن است که شاید برخی از این امضاها 

با اهداف سیاسی جمع شده باشد.
حــــــال بایــــــــد دیـــــد که آیا نظــــــــــر 
کــه  اســت  همــان  مجلــس  نماینــدگان 
روزنامــه شــرق در شــماره دیــروز خــود 
عنــوان می کند؟ جمع کــردن امضا برای 
اســتیضاح ســه وزیــر اقتصــادی کابینــه 
چنــد هفته ای اســت که رســانه ای و پس 
از ســاعاتی تکذیب می شود. امضای ۵۰ 
نماینده برای اســتیضاح وزیر اقتصاد در 
صــدر ایــن اخبار بــود که از ســوی رئیس 
کمیســیون اقتصــادی مجلــس تکذیــب 

شــد. هفتــه گذشــته هــم خبــر رســید که 
اســتیضاح وزیر بهداشــت اعــلام وصول 
شــده اما آن هم از ســوی یکی از اعضای 
کمیســیون بهداشــت مجلــس تکذیــب 

شد.
در مرحلــه آخــر نوبت بــه حجت الله 
رفــاه  و  کار  تعــاون،  وزیــر  عبدالملکــی 
اجتماعی رســید. خط تخریــب این گونه 
او  اقدامــات  از  پارلمــان  کــه  کــرد  القــا 
انتصابــات  بــا  ارتبــاط  در  بخصــوص 
زیرمجموعــه  در  صورت گرفتــه  اخیــر 
ایــن وزارتخانــه، اســتیضاح عبدالملکی 
برخــلاف  امــا  کــرد!  پررنگ تــر  را 
خبرســازی های انجام شــده، نمایندگان 
مجلــس نــه به خاطــر ادعــای لابی هــای 
دولــت، از اســتیضاح کوتــاه آمده اند و نه 
بــه پایان رســیدن ســال را، بهانه ای برای 
مسکوت گذاشــتن آن قرار دادند. آنان از 
عملکرد عبدالملکــی رضایت دارند و او 
را در صف اول مبارزه با فســاد می دانند. 
عبدالملکــی کــه از زمان تصــدی وزارت 
رفاه، در ســیبل هجمه های مکرر از سوی 
برخــی رســانه های زنجیــره ای و امتــداد 
آن در فضــای مجازی قرار داشــت، حالا 
متولــی مبــارزه بــا فســاد اســت و همین 
عامل به عنــوان دلیل اصلی مخالفت ها 
بــا او مطــرح می شــود. بــه گفتــه برخــی 
بــا فســاد  نماینــدگان مجلــس، مبــارزه 
هزینــه دارد و افرادی که منافع شــخصی 
مجموعه هــای  برخــی  در  گروهــی  و 
اقتصادی زیــر نظر ایــن وزارتخانه دارند 

به این اعتراضات دامن می زنند.
ë برخورد با فساد

محمدصالح جوکار رئیس کمیسیون 
مجلــس  در  داخلــی  امــور  و  شــوراها 
عملکــرد  گفــت:  ایرنــا  بــا  گفت و گــو  در 
عبدالملکــی در بــه  کارگیــری نیروهــای 
جوان و انقلابی بسیار حائز اهمیت است 
و در حوزه های مختلف و ایجاد اشــتغال 
گام های مثبتی برداشــته شده است. این 
نماینــده در ارزیابی خود از عملکرد وزیر 
در برخــورد با مفاســد گفــت: در برخورد 

بــا فســاد اصــل موضــوع ایــن اســت که 
ریشــه های فســاد خشکانده شــود و البته 
ریشــه های فســاد در عــدم نظارت هــای 
مجموعه هــای  عملکــرد  بــر  دقیــق 
اقتصادی خصوصاً در حوزه شســتا است 
که وابســته بــه برخی افراد اســت. جوکار 
این را هم گفت که جریان مخالف دولت 
دنبــال ایــن اســت کــه بهانه گیــری کند و 
بــه جــای انتقــاد درســت بــه بحث های 

حاشیه ای بپردازد.
ë عدم اجماع برای استیضاح

غلامحســین رضوانی نماینده تهران 
در مجلــس هــم عملکــرد عبدالملکــی 

در  و  دانســت  مثبــت  وزارتخانــه  در  را 
واکنــش بــه برخــی اظهــارات مبنــی بــر 
اجمــاع مجلــس بــرای اســتیضاح وزیــر 
تعاون گفــت: برخی افراد با طرح چنین 
موضوعاتی به دنبال غیب گویی هستند. 
وی بــا تأکیــد بــر اینکــه ارزیابــی مجلس 
از عملکــرد عبدالملکــی منفی نیســت، 
اضافــه کــرد: تصــور نمی کنــم اجماعــی 
برای اســتیضاح وزیر تعــاون در مجلس 
وجود داشته باشد. رضوانه البته »زمان« 
را هــم در مخالفــت خــود بــا اســتیضاح 
گفــت:  و  دانســت  دخیــل  عبدالملکــی 
چهــار مــاه فرصــت کمــی بــرای ارزیابی 

عملکرد وزرا است و باید اجازه دهیم که 
وزرا برنامه هــای خــود را اجرا کنند و بعد 
از آن عملکــرد آنها را مــورد ارزیابی قرار 
دهیــم. تــا امــروز و در انتصابــات وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی مشــکلی 

مشاهده نکردم.
ë برچیدن ظلم و بی عدالتی

خلیل بهروزی فر عضو هیأت رئیســه 
کمیســیون اجتماعــی مجلــس هــم در 
خصــوص عملکــرد عبدالملکــی گفت: 
عبدالملکی انتصابــات خوبی در وزارت 
رفاه داشــته و مدیران قوی بــه کار گرفته 
اســت.وی بــا بیــان اینکه مبارزه با فســاد 

هزینــه دارد و برخــی جریانــات سیاســی 
در  وزارتخانــه  ایــن  جدیــد  اقدامــات  از 
مقابلــه بــا فســاد نگــران هســتند، گفت: 
عبدالملکی تلاش زیادی برای مقابله با 
فساد در سطح ســازمان ها و شرکت های 
داده  انجــام  رفــاه  وزارت  زیرمجموعــه 
و عــزم وی بــرای برخــورد با فســاد جزم 
اســت.  وی تأکید کــرد: عبدالملکی برای 
مقابلــه بــا فســاد از آبــروی خــود هزینــه 
می کند تا تبعیض و بی عدالتی و ظلم به 
مــردم برچیده شــود. بهروزی فر با تأکید 
بر اینکه حرکت در مســیر مبارزه با فساد 
هزینــه دارد، گفــت: اگــر عبدالملکــی در 
برابر این فشــار ها کوتاه بیاید و در مبارزه 
بــا فســاد عقب نشــینی کنــد، مشــکلات 
اقتصــادی و اجتماعــی موجــود تعمیق 
می شود و مردم در موضوعات معیشتی 

آسیب بیشتری می بینند.
ë به خطر افتادن منافع فردی برخی ها

کمیســیون  عضــو  بیگی نــژاد  هــادی 
انرژی مجلس هم در خصوص عملکرد 
رفــاه  و  کار  تعــاون،  وزیــر  عبدالملکــی 
اجتماعی گفــت: عبدالملکــی عهده دار 
مدیریت یکی از بزرگترین وزارتخانه های 
دولت است، لذا طبیعی است که در کنار 
۱۰۰ نقطــه قوت و تصمیمــات مدیریتی 
خوب، دو یا ســه نقطــه ضعف نیز وجود 
داشته باشد. نباید به خاطر دو کار اشتباه 
۱۰۰ کار بــزرگ را نادیــده گرفت. نماینده 
ملایــر اضافــه کــرد: هر زمــان کــه منافع 
مالــی فــرد یــا گروهی بــه خطــر می افتد 
بــرای مقابله بــا افرادی که ایــن منافع را 
بــه خطــر انداختند دســت بــه اقداماتی 
می زننــد و شــاید در وزارت تعــاون، کار و 
رفــاه اجتماعی نیز منافع فــرد یا گروهی 

به خطر افتاده باشد.
با این حال به نظر می رســد که بحث 
اســتیضاح حجــت عبدالملکی همچون 
دو وزیــر اقتصــادی دیگر هم شــایعه ای 
بیــش نیســت و در صــورت صحت هم، 
تعــداد کمی از نمایندگان دنباله روی آن 

خواهند بود.

گزارش های روز شنبه و یکشنبه روزنامه اصلاح طلب شرق  علیه وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی
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پساز۳۹سالچشمانتظاری
مادر،»خسرو«رادرآغوشکشید

   خبر اول اینکه، بســیجی شــهید خســرو قادری قمصــری فرزند منصور 
در ۱۲ تیــر ۱3۴۵ چشــم بــه جهــان گشــود. از اسلامشــهر به عنــوان نیروی 
بســیجی به جبهه اعزام شــد و در تاریخ ۲3 تیر ۱3۶۱ در عملیات رمضان 
در شــرق بصــره بــه فیض شــهادت نائــل گردیــد و پیکر پــاک و مطهرش 
در منطقــه برجــای مانــد. پیکــر مطهر این شــهید پس از ســال ها با تلاش 
گروه های تفحص کشف  و از طریق آزمایش DNA شناسایی شد، خانواده 
محترم شــان پــس از 3۹ ســال از چشــم انتظاری درآمدنــد و در معــراج 

شهدای تهران با شهیدشان دیدار تازه کردند.

تلاشتلآویوبرایتأمینسوختلبنان
ازبیمافزایشمحبوبیتایران

  خبــر دیگر اینکه، شــبکه ۱۲ رژیم صهیونیســتی از موافقــت دولت امریکا 
بــا توافــق صــادرات گاز به لبنان از طریــق یک لوله و با عبــور از خاک اردن و 
ســوریه خبــر داد و گفت که همــه این کارها بــا هدف جلوگیــری از صادرات 
ســوخت ایران بــه لبنان و بیــم از افزایش نفــوذ ایران، صــورت می گیرد. به 
گزارش فارس، امریکا، مصر، اردن و رژیم صهیونیســتی از زمانی شــروع به 
ارائه طرح های مختلف برای صادرات سوخت به لبنان کردند که حزب الله 
اولین محموله سوخت خریداری شده از ایران را وارد لبنان کرد؛ لبنانی که از 
فردای انفجار مهیب بندر بیروت )۱۴ مرداد ۱3۹۹( با کمبود شدید سوخت 
مواجه شــد، اما تا زمانی که ســوخت خریده شــده از ایران وارد لبنان نشــده 
بــود، هیچ یک از این کشــورها اقدامی برای تأمین ســوخت مورد نیاز لبنان 
نمی کردنــد. »عاموس هوچســتین« فرســتاده امریــکا در امور انــرژی نیز به 
دنبال امضای این قرارداد میان طرف های مختلف است. شبکه ۱۲ اسرائیل 

در ادامه گفت که در این طرح سعی شده با روسیه نیز همراهی شود. 

توضیحدربارهمنبعصدایمهیبشنبهشبدرهمدان
  دســت آخر اینکه، معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشــور درباره صدای 
مهیبی که شــنبه شــب در غرب کشــور شنیده و موجب شــد گمانه زنی ها و 
شــایعات متعددی درباره علت آن منتشر شــود، توضیح داد.  به گزارش 
ایســنا، ســید مجید میراحمدی با رد هرگونــه گمانه زنی درخصوص علت 
صــدای مهیب در شهرســتان اســدآباد اســتان همــدان، گفت: با بررســی 
دســتگاه های امنیتی و انتظامی مشــخص شــد که صدای شــنیده شده در 

همدان ناشی از رعد و برق بوده و حادثه خاصی رخ نداده است.
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نمایندگان مجلس از چرایی هجمه ها به سمت »وزیرضد فساد دولت« سخن می گویند

مبارزه با ذینفعان، علت حمله به وزیر جوان

پدرســون«،  سیاســـــــی/»گیر  گروه 
گوتــرش«،  »آنتونیــو  ویــژه  نماینــده 
دبیــرکل ســازمان ملــل متحــد کــه بــا 
دیــدار  به منظــور  و  هیأتــی  همراهــی 
و گفت وگــو بــا مقامــات کشــورمان به 
تهــران ســفر کرده اســت، روز گذشــته 
با حســین امیرعبداللهیــان، وزیر امور 

خارجه دیدار و گفت وگو کرد. 
این حضور کمی پس از سفری صورت 
گرفت که هیأتی به سرپرســتی رســتم 
قاســمی، وزیر راه به دمشق سفر کرده 
همکاری هــای  موضــوع  پیرامــون  و 
اقتصــادی ایران و ســوریه به گفت و گو 
نشســته بود؛ ســفری که نشــان دهنده 
ارتقــای  بــرای  ایــران  جــدی  اراده 
بــا  تجــاری  و  اقتصــاد  همکاری هــای 

سوریه به شمار می آید. گفت و گو برای 
ارتقای روابــط اقتصادی در حوزه های 
متعــدد از جمله صنعتی، ســاختمان 
و تأسیســات زیرســاختی موضوعــات 
مهم ســفر هیأت اقتصادی کشورمان 
را شــامل می شــد. عــلاوه بــر موضوع 
کشــور  دو  اقتصــادی  همکاری هــای 
بــرای  تهــران  از  دمشــق  دعــوت  و 
در  ســوریه  بازســازی  در  مشــارکت 
همچنــان  ایــران  پســاداعش،  دوره 
یکــی از اصلی تریــن کشــورها در رونــد 
ســوریه  در  صلــح  فراینــد  مذاکــرات 
به شــمار می آیــد. تــداوم رایزنی های 
و  ســوری  مقام هــای  بــا  منطقــه ای 
همچنیــن مقام های ســازمان ملل در 
ادامــه نقش آفرینی منطقه ای ایران با 

هدف حل بحران در سوریه به صورت 
می گیرد. 

چنانکــه وزیــر امــور خارجــه ایــران در 
دیــدار روز گذشــته بــا »پدرســون« بــه 
اهمیــت حــل و فصــل بحران ســوریه 
ایــن  در  امیرعبداللهیــان  پرداخــت. 
دیــدار بــا قدردانــی از نماینــده ویــژه 
دبیــرکل برای کمک بــه گفت وگوهای 
ملی و صلح و ثبات در ســوریه، تلاش 
صادقانــه ایران بــرای موفقیت وی در 
پیگیــری رونــد برقراری صلــح و ثبات 

در سوریه را مورد تأکید قرار داد. 
بــه گــزارش »ایــران«، او بــا تأکیــد بــر 
راه حــل  درخصــوص  ایــران  دیــدگاه 
ابتــدای  از  ســوریه،  بحــران  سیاســی 
تحولات آن کشور، سازمان ملل متحد 

را بخشی از پیگیری راه حل سیاسی در 
سوریه خواند. 

غیرقانونــی  حضــور  خارجــه  وزیــر 
و  ســوریه  در  امریکایــی  نیروهــای 
همچنین حملات رژیم صهیونیســتی 
بــه ایــن کشــور را عامــل ایجــاد خلــل 
راه حــل سیاســی در ســوریه  رونــد  در 
برشــمرد و بــر ضرورت توجــه جامعه 
بین الملــل و ســازمان ملــل متحــد به 

این موضوعات تأکید کرد. 
رئیس دستگاه دیپلماسی خاطرنشان 
کــرد: بــدون توجه بــه مســأله آوارگان 
و تحریم هــای اعمالــی علیــه ســوریه، 
نمی توان بحران این کشور را در مسیر 

درست راهبری و هدایت کرد. 
گوتــرش«،  »آنتونیــو  ویــژه  نماینــده 

دبیــرکل ســازمان ملل متحــد در امور 
ســوریه نیز در این دیدار اوضاع سوریه 
را بــا ثبــات توصیــف کــرد و افــزود: در 
شــرایط حاضــر هیــچ یــک از طرف ها 
از تغییــر رژیــم در این کشــور صحبت 
نمی کننــد.  وی حفــظ حاکمیت ملی، 
ارضــی  تمامیــت  و  اســتقرار سیاســی 

سوریه را مورد تأکید قرار داد. 
مهــر  امیرعبداللهیــان  و  »پدرســون« 
ماه ســال جاری نیــز در حاشــیه هفتاد 
و ششــمین نشســت مجمــع عمومــی 
در  نیویــورک،  در  ملــل  ســازمان 
خصوص وضعیت ســوریه به بحث و 

تبادل نظر پرداختند.

امیرعبداللهیان در دیدار نماینده ویژه دبیر کل سازمان ملل در امور سوریه:

حضورغیرقانونینیروهایامریکاییدرسوریهمخلروندراهحلسیاسیاست

ـار
بــ

اخ

»انریکه مورا« خبر داد:

برگزاریجلساتبرچیدنتحریمهادروین
  معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا  روز یکشنبه اعلام کرد که مذاکرات 
در وین جهت برچیدن تحریم ها ادامه دارد. وی با انتشار توئیتی در همین رابطه 
نوشــت: هم اکنون نشســت کارگروه برچیدن تحریم ها در )هتل( کوبورگ در حال 
برگزاری اســت. جلســات بیشــتری برنامه ریزی شده اســت. مورا در ادامه نوشت: 
موفقیــت مذاکــرات ویــن دربــاره برجام هنوز مشــخص نیســت و این مســأله ای 
منطقــی در چنیــن مذاکرات پیچیده ای اســت اما کاری که از دســت من به عنوان 

هماهنگ کننده برمی آید این است که هیأت ها را به حصول توافق سوق دهم.
ë هدف مذاکرات کنونی لغو تحریم های امریکاست

همچنین ســخنگوی اصلی مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا با بیان اینکه 
اروپــا به عنوان هماهنگ کننده برجام، تمام تــلاش خود را برای ایفای نقش خود 
و پیشبرد مذاکرات تا الان انجام داده و بر پایان موفقیت آمیز متمرکز کرده است، 
گفــت: هدف از تلاش هــای کنونی بازگرداندن امریکا به برجــام،  لغو تحریم های 

امریکا و اطمینان از اینکه ایران به تمام تعهدات برجام بازمی گردد، است.
بــه گــزارش ایلنا، پیتر اســتانو در مورد همــکاری ایران و آژانس  نیــز گفت: آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی به عنوان تنها نهاد بین المللی مســتقل بــرای نظارت و 
راستی آزمایی تعهدات ایران نقش بسیار مهمی دارد. ما به طور کامل از آژانس در 

این زمینه حمایت و بر نیاز به همکاری کامل با آژانس تأکید می کنیم.

یک دانشمند هسته ای که نخواست نامش فاش شود:

»احمدیروشن«مسئولرفعخرابکاری
درتأسیساتهستهایبود

 یــک کارشــناس مجتمــع غنی ســازی شــهید احمدی روشــن در گفت و گویــی به 
مناســبت ســالگرد ترور و شهادت این دانشمند هســته ای با اشاره به اینکه شهید 
احمدی روشــن صنعت هســته ای را خط مقدم علم و فنــاوری و موضوع اصلی 
کشــور و نظام می دانســت و اعتقاد داشــت این صنعت علاوه بر تولید انرژی در 
ارتقای ســطح خودباوری و اعتماد به نفس ملی تأثیرگذار اســت و پیشــران سایر 
صنایــع و حوزه هــای تکنولوژی در کشــور خواهد بود، گفت: مصطفــی با هوش و 
ذکاوت بالایی که داشــت و بر اســاس تفکر اســتراتژیک خود به این نتیجه رســید 
که تأمین قطعات و تجهیزات یکی از گلوگاه های اصلی در این صنعت است. به 
همین دلیل تا آنجا که می توانســت در جهت بومی ســازی این موارد اقدام کرد. 
در خصوص مواردی هم که امکان ســاخت در داخل وجود نداشــت، بدون آنکه 
دشمن فرایند تأمین آنها را شناسایی کند، قطعات و تجهیزات در امنیت کامل و 

بدون خرابکاری به کشور منتقل شد.
بــه گــزارش مهر،همکار شــهید احمدی روشــن در ادامــه افــزود: او همچنین 
مســئولیت برنامه ریــزی و مدیریــت تیــم رفــع خرابکاری هایی کــه در تجهیزات 
و دســتگاه ها توســط دشــمن ایجــاد شــده بــود را قبول کــرد و با پیگیــری و تلاش 
شــبانه روزی وی و نخبگان فنی، این نقشــه دشــمن نیز نقش بر آب شــد. تمامی 
ایــن مــوارد، کار را بــه جایی رســاند که اســتکبار راهی بــه جز ترور و شــهادت وی، 
نداشــت. ایــن دانشــمند هســته ای کــه بــه دلایــل امنیتــی نامش منتشــر نشــده 
اســت، در ادامه افزود: شــهید احمدی روشــن با درایت و هوش مثال زدنی خود 
و نیــز تفکــر اســتراتژیک، گلوگاه هــای فنــی و بازرگانی را شناســایی کــرد و فرایند 
تأمیــن اقلام راهبردی و اســتراتژیک را بــا فرایندی امن، مطمئن و در دســترس 
طراحــی و پایه گــذاری کــرد و بــا بومی ســازی تولید آنهــا در داخل کشــور موجب 
رشــد شتاب دهنده این صنعت و به تبع آن شــروع یک حرکت تحقیقاتی فنی و 

پیشرفت در سایر علوم و صنایع شد.
وی در پایان تصریح کرد: این شــهید و ســایر شهدای هسته ای جان خود را در 
جهت رشــد، پیشرفت و شــکوفایی این صنعت فدا کردند و پرچم این حرکت را 
در مســیر رشــد و تعالی این صنعت به دست ما و شما ســپردند؛ تقاضا داریم با 
استعانت از خون آنها و توسل به روح بلند او تمام سعی و تلاش خود را در جهت 

حفظ این مسیر و حفظ منافع ملی کشور و نظام و مردم مبذول کنیم.

مهدی صفری معاون وزیر خارجه خبر داد

ارتقایصادراتبهچین،اولیننتیجهاجراییشدنسندهمکاری
در سفر قریب الوقوع رئیس جمهور به مسکو رقم خواهد خورد

توافقبرسرمقدماتسند20سالهایرانوروسیه
مهدی صفری، معاون دیپلماسی 
در  خارجــه  امــور  وزارت  اقتصــادی 
دربــاره  ســیما،  و  صــدا  بــا  گفت وگــو 
قــرارداد ۲۵ ســاله بــا چیــن کــه از روز 
جمعــه اجرایی شــدن آن کلید خورد، 
اظهار داشت: با سفری که وزیر خارجه 
به چین داشــتند و ملاقاتــی که آنجا با 
وزیر خارجه چیــن صورت گرفت پس 
از مذاکــرات دو طــرف اعــلام کردنــد 
این قرارداد اجرایی می شــود. کار آغاز 
شده اســت و وزارتخانه های بهداشت 
و گردشــگری و بخش شیلات مشغول 

اجرایی کردن این قرارداد هستند.
وی افزود: فضای بسیار خوبی برای 
صــادرات آبزیــان بــه چین داریــم، در 
محصولاتــی همچون عســل و گیاهان 
دارویــی ما ظرفیت بالایی داریم و این 
موضــوع ربطی به تحریم نــدارد بلکه 

بستگی به همت و پیگیری ما دارد.
عســل  محصــول  گفــت:  صفــری 
ایرانــی یکــی از مــواردی اســت کــه در 
می گیــرد  قــرار  بررســی  مــورد  چیــن 
بــزودی  اســت  و طــرف چینــی گفتــه 
مجــوز آن را می دهــد، همچنین مجوز 
آبزیــان نیز بــزودی صادر خواهد شــد 
اگــر مــا بتوانیــم روی این موضــوع کار 
کنیــم، صــادرات غیرنفتــی خودمــان 
شــیلات،  بخــش  در  بخصــوص  را 
صیفی جــات و این کالا ها می توانیم به 

دو یا سه برابر افزایش دهیم.
وی بــا اشــاره بــه جمعیــت بــالای 
کشــور چیــن تصریــح کــرد: این کشــور 
دارای جمعیــت بــالا و مصرف آن نیز 
بالا اســت و به طور نمونه در محصول 
آبــزی میگــو اگر مــا تــوان تولیــد را بالا 
ببریــم یکی از مجوز هایــی که چینی ها 
بــه مــا داده اند در بخش میگو اســت و 
می توانیــم آن را تــا چهــار برابــر صادر 

کنیم.
اقتصــادی  دیپلماســی  معــاون 
وزیــر خارجه افــزود: همچنیــن وزارت 
بهداشــت در زمینه هــای علمــی، فنی 
و پارک های فناوری مشترک می تواند 
اقدامات خوبی داشــته باشــد و وزارت 
صمــت هم تفاهمنامه با طرف چینی 
داشــت و اقلام زیادی بــرای صادرات 

پیگیــری خواهــد شــد، حرکــت خوبی 
نقطــه  گذشــته  روز  و  گرفتــه  صــورت 

شروع خوبی برای صادرات بود.
 صفری گفت: اگر ما همت کنیم با 
این مجوز ها بین دو تا سه میلیارد دلار 
صادرات خواهیم داشــت، الان تقاضا 
در بخــش آبزیان و میگو چهــار تا پنج 
برابر اســت و مــا توان تولید نداشــتیم 

و باید زیرساخت های آن ایجاد شود.
وی افــزود: در بخش عســل و اقلام 
دیگــر کشــاورزی بــه وزارت کشــاورزی 
اعــلام کردیــم در ایــن زمینــه تمرکــز 
داشــته باشند، اگر ما به هفت تا هشت 
کشــور ماننــد روســیه، آســیای مرکزی، 
قفقــاز، هند و چین صــادرات کالا های 
باشــیم،  داشــته  آبزیــان  و  کشــاورزی 

درآمد خوبی خواهیم داشت.

»ولادیمیــر پوتیــن«، رئیــس جمهور 
ســید  میزبــان  آینــده  هفتــه  روســیه 
ابراهیــم رئیســی، رئیــس جمهــوری 
کشــورمان خواهــد بــود. بــه گــزارش 
روســی  شــبکه  فــارس،  خبرگــزاری 
»روســیا-وان« گزارش داده که ســید 
هفتــه  ایــن  اواخــر  رئیســی  ابراهیــم 
سفری به روسیه خواهد داشت و قرار 
اســت در این ســفر با رئیــس جمهور 

روسیه دیدار کند. 
پیــش از ایــن نیز »ســرگئی لاوروف«، 
وزیر امور خارجه روســیه در نشســت 
خبری خود، ســفر رئیســی به روســیه 
را یــک دیدار مهــم توصیــف و تأکید 
کــرد که باید ارتباطــات در عالی ترین 

سطح ادامه پیدا کند. 
در همیــن حــال »آنــدره ســیدروف« 
دانشــکده سیاســت جهانــی  رئیــس 
دانشــگاه دولتــی مســکو )ام. گ. او( 
بزرگترین دانشگاه روسیه در گفت وگو 
با ایرنا با بیان اینکه انتظار می رود در 
ایــن ســفر، اســناد و تفاهمنامه هایی 
در حــوزه همکاری هــای دوجانبــه در 
زمینه های گوناگون امضا شود، گفت: 
معمولًا ســفرهای ســران کشــورها در 
کانــون توجه افــکار عمومی قرار دارد 
و سفر رئیس جمهور ایران نیز در این 
رابطه استثنا نیست و به همین دلیل 
مقدمــات آن بــه دقــت برنامه ریزی 

شده است.
سیاســت های  دانشــکده  رئیــس 
مســکو  دولتــی  دانشــگاه  جهانــی 
از  رئیســی  دیــدار  کــه  کــرد  تصریــح 
مســکو در شــرایط روابــط عالــی بین 
ایران و روسیه برگزار می شود و سران 
دو کشــور امیدوارنــد تا ســطح روابط 
دوجانبــه و همکاری هــا در حوزه های 

مختلف را ارتقا بخشند.
مقــام دانشــگاهی روس در ادامه 
دو  سیاســی  روابــط  اینکــه  بیــان  بــا 
دارد،  قــرار  عالــی  ســطح  در  کشــور 
اظهار داشــت: امــا روابط اقتصادی و 
بازرگانــی و همکاری ها در حوزه هایی 
مانند فناوری های پیشــرفته و صنایع 
بــا  حــد متناســب  از  کمتــر  هوافضــا 
ظرفیت هــای بــالای دو کشــور بوده و 

نیاز به ارتقا و تقویت بیشتر دارد.
بــه گفتــه ســیدروف، برنامه هــای 
حوزه هــای  گســترش  بــرای  قبلــی 
اقتصادی بین ایران و روسیه، آنگونه 
کــه بایــد و شایســته روابــط سیاســی 
خوب دو کشــور اســت، پیــش نرفته و 
بــه همین دلیل این مســأله در دیدار 
رؤســای جمهوری دو کشــور مطرح و 

بررسی خواهد شد.
مبــادلات  حجــم  افــزود:  وی 
بازرگانــی ایران و روســیه بــا مبادلات 
تجاری روســیه بــا کشــورهای کوچک 

یکسان است در حالی که ایران دارای 
ظرفیت های بســیار گســترده است و 
بــا برنامه ریــزی دقیــق می تــوان این 

شاخص را چند برابر افزایش داد.
ë یکی از اهداف سفر به روسیه

رســانه ها  برخــی  کــه  حالــی  در 
پیشاپیش توافق ایران و روسیه بر سر 
یک سند همکاری راهبردی ۲۰ ساله 
را در زمــره برنامه هــای ســفر پیــش 
بــه  کشــورمان  رئیس جمهــور  روی 
مســکو تلقی کرده بودند، روز گذشته 
ســخنگوی کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاست خارجی مجلس از در دستور 
کار نبودن امضای ســند راهبردی ۲۰ 
ســاله ایــران و روســیه در ســفر آتــی 

رئیس  جمهور به مسکو خبر داد. 
فــارس، عبــاس زاده  گــزارش  بــه 
مشــکینی در ایــن بــاره توضیــح داد: 
این ســند به دلیل بررسی های بیشتر 
و انجــام توافقــات ابتدایــی هنــوز بــه 
مرحله نهایی برای امضای دو سران 
نرسیده است؛ از این رو سند ۲۰ ساله 
ایران و روسیه هنوز در مرحله ابتدایی 
قرار دارد و به این سفر رئیس جمهور 
به روســیه نخواهــد رســید. وی ادامه 
داد: در ســفر رئیس جمهور به مسکو 
بر مقدمات این ســند بحــث و تبادل 
و در نهایــت بــر مقدمــات آن توافــق 

خواهد شد.
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بازگشت موقت مذاکره کنندگان 
ارشد برجام به پایتخت ها

شرق: مذاکره کننــدگان ارشد هیئت های ایرانی  �
و اروپایــی حاضــر در وین برای مذاکــرات احیای 
برجام، برای مشــورت به پایتخت ها باز می گردند. 
به گزارش ایسنا، بر اساس تفاهم انجام شده میان 
رؤســای هیئت ها، مذاکره کنندگان ارشد جمهوری 
اســلامی ایران و ســه کشــور اروپایی عصر امروز 
برای انجام امور مربوط به ســمت های سیاســی 
خود و برخی مشــورت ها، موقتا بــه مدت دو روز 
به پایتخت ها بازخواهند گشــت. ایسنا می نویسد 
علی رغم بازگشت مذاکره کنندگان ارشد، مذاکرات 
کارشناسی همچنان در وین ادامه خواهد یافت و 
به این ترتیب، دور هشــتم مذاکرات احیای برجام 

در وین هنوز ادامه دارد.

امام جمعه رفسنجان:
نباید بگذاریم دوچرخه سواری 

بانوان گسترش پیدا کند
فارس: امام جمعه رفســنجان، حجت الاســلام  �

اصغر عســکری گفت: اگر افسار ســگ را به دست 
دختر و پســر مــا در کوچــه و خیابان دادنــد، برای 
خدشــه دارکردن غیرت دینی اســت و اگر به مسائل 
مذهبی، نمــاز و روزه مــا حمله کردنــد، دیدند که 
غیرت دینــی جامعه را از بحران هــا نجات می دهد 
که باید خیلی به هوش باشــیم و از ســر این قضایا 
به ســادگی نگذریــم و بگوییم دختر جوان دوســت 
دارد دوچرخه ســواری کند! خیر، باید هوشیار باشیم 
و نگذاریم چنین کاری در جامعه گســترش پیدا کند. 
اگر مســئله بدحجابــی یا بی حجابــی را در جامعه 
ترویج می کنند یا یک خانم را از سر بی دینی و نفهمی 
تشــویق می کنند که دوچرخه ســواری کند، با اینکه 
دوچرخه ســواری بانوان در انظار عموم حرام است، 
دنبال خدشــه دارکردن غیرت دینی مردم هستند.  او 
ادامه داد: همه ما باید تعصب دینی داشــته باشیم 
و نیــروی انتظامــی و دســتگاه قضائی بــه وظایف 
خود عمل کنند و در مقابل جرائم و مجرم بایســتند 
و اگــر قانــون نداریم قانون تصویــب کنید. مجلس 
هم کــم کاری کرده اســت. اگر رهبــری می فرمایند 
دوچرخه ســواری شرعا حرام است، چرا مجلس این 
را تبدیــل به قانون نکرده که امــروز نیروی انتظامی 
کوتاهی می کند؟ وقت تان را صرف کارهای حاشیه ای 
نکنید.  عسکری افزود: از کنار این قضایا راحت نگذریم 
و به عنــوان یک حادثه جزئی نــگاه نکنیم و بگوییم 
ســگ یک حیوان است. چه می شود دست بگیریم و 
در خیابان حرکت کنیم. متأسفانه نیروی انتظامی به 

وظیفه اش در این خصوص عمل نمی کند.

محمدرضا خباز، نماینده ادوار مجلس:
شوک های اقتصادی پیامدهای 

سیاسی-امنیتی دارد
خبرآنلایــن: محمدرضــا خبــاز، نماینــده ادوار  �

مجلس، گفت: برخی از شوک های اقتصادی، تا حدی 
قابل  تحمل هســتند و مردم به خاطر عظمت کشور، 
آب وخاک و دین خود این فشارها را تحمل می کنند؛ اما 
گاهی شوک ها به  قدری سنگین هستند که برای مردم 
قابل  تحمل نیستند و طبیعتا پیامد سیاسی- امنیتی را به 
دنبال دارد. او ادامه داد: گنجاندن برخی پیشنهادهای 
پرریسکی که حتی رئیسی نیز از آن به عنوان «جراحی 
بــزرگ» یــاد می کند و به اطــلاع پیشــاپیش خود از 
خون ریزی گریزناپذیر آن اذعان می کند، موجب نگرانی 
و دغدغه اکثریت بالایی از مردم و کارشناســان شــده 
که نســبت به اجرای موفقیت آمیز این جراحی بزرگ 
و به ویژه پیامدهای حذف ارز ترجیحی، بدبین هستند 
و احتمال اعتراض هــای اجتماعی را جدی می دانند. 
خباز افزود: «این دولــت اگر می خواهد اعتماد نزولی 
مردم به کارآمدی کابینــه را ترمیم و تقویت کند، باید 
صریح و شفاف، برنامه خود را ارائه دهد و بگوید چه 
برنامه ای برای دوره پس از حذف ارز چهارهزارو ۲۰۰ 
تومانی دارد؟ مابه التفاوت ایجادشــده به دلیل حذف 
ایــن ارز را صرف چه حوزه ها و اقداماتی خواهد کرد؟ 
برنامه های پیش بینی شــده برای کنترل بازار چیست؟ 
گرانی های سرسام آور و گران فروشی ها را چگونه مهار 

خواهد کرد؟

 علی صوفی، دبیرکل حزب پیشرو اصلاحات:
اصلاح طلبان سرمایه اجتماعی را 

از دست داده اند
ایلنــا: علی صوفــی، دبیــرکل حزب پیشــرو  �

اصلاحات گفــت: جریان اصلاح طلبی ریشــه در 
جریان چــپ اوایل انقلاب دارد. جریان چپ اوایل 
انقلاب در مقابل جریان راست که وابسته به بازار 
بود، قرار گرفت. برای همین این تقابل برای مردم 
جذابیت داشــت؛ چــون این افراد کســانی بودند 
که ســطح زندگی آنها با مردم تفاوتی نداشــت و 
در مقابل جریانی که بیشــتر بازاری و ســرمایه دار 
بود، سؤالات شــان جذابیت بیشــتری داشت؛ اما 
الان دیگر به این شــکل نیست. امروزه ما در میان 
اصلاح طلبان کســانی را داریم که فاصله طبقاتی 
آنها شبیه مردم نیست؛ بنابراین اصلاح طلبان باید 
روی گســل هایی که به وجود آمــده کار کنند. اگر 
این گسل ها فعال شــوند، همه چیز را با خودشان 
خواهنــد برد. او افزود: یکــی از مهم ترین معضلاتی 
که اصلاح طلبان با آن مواجه هســتند، از دست دادن 

سرمایه اجتماعی گذشته است.

 سرگرمی ها و بازی های نظری
 این بوروکراســی تربیت یافته از سوی روشنفکران 
مشــروطه، در پی این بــود که اگر نه ســرمایه داری 
ملی، حداقل ســرمایه داری داخلــی (domestic) را 
(به واژگان پولانزاس) ایجاد کند که دارای قدرتی در 
منطقه شــود و تا حدود زیادی هم موفق بود. وقتی 
هم محمدرضاشاه به این نخبگان پشت کرد و سعی 
کرد با حزب رستاخیز «دولت یکدست» تشکیل دهد، 
در تکرار اشتباه پدرش، پادشاهی خود را از دست داد؛ 
به گونه ای که حتی به پســرش هم نرسد. مجموعه  
نخبگان در بوروکراسی ایران (از دستگاه های دولتی، 
شــرکت نفت، کارخانه هــای بزرگ و...) حرکتشــان 
به این ســو بود کــه «قفس آهنین» را بشــکنند تا با 
دموکراتیک شــدن برنامه ریزی هــا و تصمیم گیری ها، 
توسعه  شتاب گیرد؛ بنابراین اعتصاب های فلج کننده 
راه انداختند، شــوراهای محیط کار را تشکیل دادند و 
کوشیدند در تعیین سرنوشــت جامعه شرکت کنند. 
اما بعد از پیروزی انقلاب این شــوراها منحل شــدند 
تا تنها دولت سرنوشــت جامعه را تعییــن کند. این 
مجموعه  نخبگان دارای دانشــی بودنــد که بتوانند 
سازوکاری حداقل را برای توسعه سامان داده و پیش 
ببرنــد. اما خیلی از این نخبــگان مجبور به مهاجرت 
شــدند و خیلی هایشان هم در زدوخوردهای سیاسی 
از پا افتادند؛ یعنی این بدنه تا حد زیادی نحیف شــد 
و اســتقلال و خلاقیتش گرفته شــد و حتــی میزان 
استقلالی را هم که در دهه ۵۰ داشت از دست داد. تا 
دهه ۷۰ هم این نخبگان، با وجود ضرباتی که خورده 
بودند، سعی می کنند به سبک روشنفکران مشروطه، 
انقــلاب را با عقلانیت بخشــیدن به توســعه در یک 
سیستم انحصارطلب نجات دهند که ثمره تلاش آنها 
تا حدود کمی در برنامه سوم و به خصوص در برنامه 
چهارم توسعه به خوبی منعکس شد؛ یعنی توانستند 
به رغم شــرایط بسیار نامســاعدی که ایران پیدا کرده 
بود، بر دانششان بیفزایند، خودشان را نسبت به فرایند 
اقتصــاد جهانی به روز کنند و راه توســعه اقتصادی 
دانش بنیــان و تحقق عدالت اجتماعــی را بنمایند. 
اما ایــن نخبگان نحیف، بــا مدیرانــی خودداناپندار 
و انحصارطلبــی روبه رو بود کــه الگو و مدل و حتی 
اراده کافی برای توســعه نداشت (و ندارد). بگذارید 
رابطه این نوع ایدئولوژی را با توسعه با مثالی درباره 
سیر فلســفه در ایران روشــن کنم. این نوع سیستم، 
رابطه اش با دانش مدیریت عین فرایندی اســت که 
پیش تــر درباره فلســفه در ایران پیموده شــده بود. 
فلســفه در ایران کلامی بود؛ یعنــی بند کلام، به رغم 
خلاقیت های بســیاری که ایرانیان در فلســفه نشان 
می دادند، همیشــه مانــع از بالندگی کامل فلســفه 
در ایران بود؛ خلاف مســیری که در دوره روشــنگری 
فلسفه در اروپا پیمود و توانست فلسفه علوم مختلف 
را از اقتصاد، سیاست و... خلق کند. البته گفتنی است 
که همین بالندگی پای دربند فلســفه در ایران و تقابل 
آن با اخباری گری، باعث جلوگیری از نفوذ جریان های 
افراطــی وهابی، داعــش و طالبان و تقــدم ایران در 
برپایی حکومت مشــروطه بوده کــه جای بحث آن 
در این مختصر نیســت. به  هر صورت دولت ایران با 
ایدئولوژی بسیار ناروشن، درهم و بسیار متضاد درباره 
توسعه که زدوخوردهای جناح های مختلف و تقابل 
بچه گانه مخرب بر شدت آن می افزود، به پای دانش 
و مدیریت توســعه بند زد و هرچه گذشــت، به جای 
عقلانیت در توســعه، به ســوی اخباری گری گرایش 
یافت؛ همان طور که فلســفه در ایــران به تدریج در 
دوران صفویه به سوی اخباری گری گرایش پیدا کرد و 
بالندگی اش را از دست داد تا توسعه را نیز در حمله 
افغان از دست بدهد. این واقعه درباره دانش توسعه 
و نخبــگان ایران به همین ترتیــب رخ داد. به تدریج 
این ایدئولوژی که جنبه های قشری و اخباری گری اش 
افزوده می شــد، بوروکراســی ایران را مدام کم  توان تر 
و تابع تر کــرد؛ به گونه ای که دیگر کلام توســعه اش 
از خاطــر گریخت. بــه تدریج نخبه هــای قبلی هم 
بازنشســته می شــدند، دولت که دانش را در مدرک 
می دید، برای خلاص کردن خود از دست نخبگانی که 
هنوز در پی اصلاحات و دموکراتیک شدن ایران بودند، 
به کار تولید مدرک برای اهل خود پرداخت و ترکیبی 
از بوروکراســی به وجود آورد کــه دیگر اصلا دانش 
توسعه ندارد؛ دانش در این بدنه بوروکراسی تنها در 
حد میرزابنویس هایی مورد نیاز اســت که تخصیص 
بودجه را بتوانند به پروژه هایی سامان دهند که فرمان 
آن از هیئــت دولت بیاید یا بــرای انتصاب نمایندگان 
لازم باشد؛ مثلا بتوانند گردش کار مالی و ثبت نام برای 
مسکن مهر یا نهضت ملی مســکن تعریف و تدوین 
کنند، چگونه زمین را از شــهرهای جدید و دستگاه ها 
بگیرنــد و تغییر کاربری دهند... یــا تیول داری صنایع 
را چطور ســامان دهند که به خودروهایی برســد که 
بهایشــان ۲۰، ۳۰ برابر در مدت دو، سه ساله شود... یا 
چگونه یارانه و ســبد معیشتی توزیع کنند که بتوانند 
جماعتی را که در آستانه اعتراض هستند، مهار کنند. 
در واقــع این یک بوروکراســی رانت جو اســت که از 
دولت های آســیایی که قبلا وجود داشتند نیز عقب تر 
است؛ چون آنها خط و کشاورزی و آبیاری پیشرفته را 
اختراع کردند و تمدن و تاریخ را به بشر بخشیدند، اما 
اینها حتی جنگل ها و مراتع، کشــاورزی و روستاهای 
چند هزارســاله را نابود می کنند. در واقع دولت های 
آســیایی که برخی بــه غلط دولت هــای کنونی را با 
آنها مقایسه می کنند، در مقایسه با دولت های رانتی 
امروز، توســعه بخش بودند. برای مثال، در خصایص 
بوروکراسی چین امروز عنوان می شود که اینها همان 
ماندارین ها یا دیوانیان گذشــته اند که از دوره باستان 
همواره اســتقلال نسبی داشته اند و حزب کمونیست 

چین هم این سنت را از بین نبرده است.
ادامه در صفحه ۹ 
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  شرق: اهالی رســانه به خصوص خبرنــگاران رسانه های 
اصلاح طلــب و منتقد، نامحرمان در سیســتم حکمرانی 
اصولگرایــان هســتند و در مدتــی که از حضــور پر رنگ 
اصولگرایــان در قدرت بــا روی کارآمدن مجلس یازدهم 

کلید خورد، خبرنگاران به شدت به حاشیه رانده شده اند.
هرچند بخشی از بدنه اصولگرایان علاقه خاصی برای 
دیده شدن در رســانه ها دارند و اظهار نظر در رابطه با هر 
موضــوع بی ربط بــه مسئولیتشــان اما حاشــیه برانگیز، 
تخصصشان شده است و هر از گاهی با سخنان نسنجیده 
هزینه هــای گزافی به انقــلاب تحمیل می کننــد، اما در 
مباحث مهم و اساســی خبری از اطلاع رســانی نیست؛ 
گویی نه تنها خبرنــگاران، بلکه مردم نیــز نامحرمان در 
سیســتم حاکمیتی اصولگرایان هســتند. اکنون که قوای 
ســه گانه در اختیار آنهاست، شرایط اطلاع رسانی  آنها در 
حال پیچیده ترشدن اســت. اصولگرایانی که خبرنگاران 
نامحرم می شــمارند، برای پیش بــردن برنامه های خود 
دســت به دامان اینفلوئنسرهای اینســتاگرامی شده اند و 
افرادی که سبک پوشش و زندگی شان کاملا با شعارهای 
اصولگرایــان در تضاد اســت، برای تبلیــغ برنامه هایی 
همچون افزایــش ازدواج و زادوولد دعوت به همکاری 
می شوند، اما خبرنگاران برای پوشش اخبار مهم کنار زده 
 می شــوند. برای نمونه مذاکرات وین برای رفع تحریم ها 
یکی از مهم ترین دغدغه های مردم است و شاهد هستیم 
برخلاف رویه ســال های گذشته، جلســات بدون حضور 
اصحاب رســانه های داخلــی در محل مذاکــرات و در 
ســکوت خبــری در حال برگــزاری اســت و توییت های 
میخائیل اولیانوف، نماینده روســیه در وین، منبع خبری 
رســانه های ایرانی شــده که در مواردی هم با توجه به 
توییت ها و اظهار نظر های متضاد دیگر طرف های حاضر 
در مذاکــرات، بــر ســردرگمی افــکار عمومــی افزوده 
است. همین حضور نداشتن رســانه های مستقل در وین، 
ســبب شــده افــکار عمومــی، مذاکــرات را در حــال 
فرسایشی شــدن و پیگیری در حد جلســات کارشناســی 
بپندارد؛ زیرا حداقل تا کنون خبری مبنی بر عزم جدی ایران 
برای سرعت بخشی به روند مذاکرات منتشر نشده و آنچه 
در رسانه های دولتی منتشر می شود، برای مردم قابل اتکا 
و باور نیست. البته محدودیت فعالیت خبرنگاران  محدود 
بــه مذاکــرات وین نیســت و حتی این خلأ در جلســات 
ســخنگوی دولــت نیز مشــهود اســت. با اینکــه موج  
همه گیــری کرونا کاهش یافته و اکثر خبرنگاران ســه دز 
واکســن دریافت کرده اند، تعطیلی حیاط دولت توجیهی 
ندارد. چنــد ماه ابتدایی آغاز بــه کار دولت، کابینه حتی 
ســخنگویی نداشــت که خبرنگاران بتوانند در تعطیلی 
حیاط دولت (که از زمان همه گیری کرونا تعطیل شد)، در 
جلسات هفتگی به دنبال پاسخ پرسش های خود بگردند 
و اکنون نیز که ســخنگو انتخاب شــده، همچنان شاهد 
جلســات خبرنگاران رســانه های مختلف بــا نمایندگان 
دولت مانند آنچه در دولت های قبل (به خصوص قبل از 
رواج  کرونا) شاهد بودیم، نیستیم. خبری از آن همه شور 
و نشاط رسانه ای نیست و دسترسی به هیئت دولت تقریبا 
محدود به رسانه های خودی شــده است؛ هرچند حتی 
خبرنگاران رســانه های اصولگرا نیز منتقد وضع موجود 
هســتند. در این بین، مجلس بدتریــن عملکرد را در قبال 
خبرنگاران در یک سال و نیم فعالیت خود داشته است. از 
یک سو مجلس یازدهمی ها حضور خبرنگاران را به بهانه 
کرونا محدود کرده اند و از سویی دیگر حضور حداقلی هم 
تا ماه ها محدود بــه بالکن مجلس و  ممنوعیت ورود به 
کریدور و لابی برای مصاحبه با نمایندگان شده بود.  در این 

میان، خبرنگاران رسانه های منتقد نیز بدون هیچ توضیح 
رسمی مبنی بر ممنوعیت حضور، امکان ورود به مجلس 
را بــه دلیل عدم صدور مجوز نداشــتند. هرچند در حال 
حاضر کمی اوضاع نسبت به یک و سال اندی ماه گذشته 
بهبود یافته و حتی شــنیده شــده امــکان ورود موبایل 
خبرنگاران به صحن فراهم خواهد شد، اما کرونا بهترین 
بهانه ای بوده تا پای خبرنگاران منتقد مجلس به صحن 
کوتــاه شــود.  گفت وگویی با چند خبرنگار از رســانه های 
مختلف داشتیم که فصل مشترک همه آنها این جملات 
بود؛ «چند ماه نخست مجلس یازدهم، خبرنگاران منتقد 
مجلس اجازه حضــور در مجلس را نداشــتند»، «کرونا 
بهانه ای شــد تا امکان حضور خبرنگاران محدود به یک 
خبرنــگار از خبرگزاری های رســمی و ممنوعیت نماینده 
روزنامه ها شــود»، «حتی اجازه حضور در لابی مجلس 
داده نمی شــد و خبرنــگاران انگشت شــمار هم فقط در 
بالکــن حضور داشــتند»، «امکان مصاحبــه حضوری با 
نمایندگان وجود نداشت»، «شرایط در ابتدای شیوع کرونا 
برای همه رسانه ها سخت گیرانه بود، اما بعد چند هفته 
رســانه های اصولگرا بدون محدودیت حضور داشــتند، 
در حالی که اصلاح طلب ها پشــت درهای بسته ماندند و 
محدودیت ها ادامه دار شد»، «اگر اکنون هم قصد حضور 
در صحــن را داشــته باشــیم، باید با نامه نــگاری و کلی 
پیگیری انجام شود»، «محدودیت کرونایی کمتر از سابق 
شده، اما کسب مجوز برای روزنامه ها همچنان سخت و 
محــدود اســت»، «بســیاری از نماینــدگان به خصوص 
چهره های مطرح و سرشــناس به هیچ وجــه در کریدور 
مجلس بــرای مصاحبه حاضر نمی شــوند»، «همکاری 
مجلــس با خبرنگاران با آغاز مجلس یازدهم به کمترین 
میزان در همه ادوار گذشته رسیده و خود نمایندگان نیز از 
رسانه ها دوری می کنند».  اینها بخشی از جملاتی بود که 
خبرنگاران پارلمانــی که هر کدام چندین دوره مجلس را 
تجربــه کرده انــد، در وصف وضعیت فعلــی گفته اند و 
خبرنگاران روزنامه های اصلاح طلب نیز از محدودیت های 
نانوشــته بیشــتری خبر داده اند که نشــان از عدم علاقه 
اصولگرایان برای ارتباط با رسانه ها به خصوص منتقدان 
است.  اصولگرایان رسانه های بسیاری از خبرگزاری رسمی 
گرفته تــا روزنامه، مجلــه، بولتن و... دارند و احســاس 
می کنند برای هر خبررســانی باید از فیلترینگ رسانه های 
خودی استفاده کنند تا مبادا خبری جز آنچه قصد القای 
آن را دارند، منتشــر شود.  اما آنها از یک نکته مهم کارکرد 
رســانه ها غافل مانده اند و آن تأثیر یک صدایی حاکم در 
جامعه است که اعتماد عمومی را به شدت کاهش داده 

و پرو پاگاندای رسانه  ای اصولگرایان را خنثی کرده است. 
هیچ  یک از اخبار امیدوارکننده این رسانه ها سبب افزایش 
امید در جامعه نشــده و حتی رئیس جمهــور نیز منتقد 
وضع موجود بوده و اخیرا بر نقش اطلاع رســانی درست 
برای انتشار اخبار موفقیت های دولت برای بالابردن امید 
تأکید کرده اســت. این در  حالی است که دولت اصولگرا، 
رســانه کم ندارد، اما این را که چرا موفق نیســت باید در 
عدم تأثیرگذاری رسانه های بی شمار اصولگرا دانست که 
تک صدایی را حاکم بر فضای رســانه ای کرده اند و همین 
امر بی اعتمادی را افزایش داده  است. از سویی هم اخبار 
امیدبخش با واقعیت های زندگی مردم در تضاد است و 
گشایشی در زندگی مردم ایجاد نشده تا بخواهند به اخبار 
یکدســت اصولگرایان باور داشــته  باشــند. رسانه های 
مســتقل و منتقــد نیز در گوشــه رینــگ ممنوعیت های 
نانوشــته برای خبرنگارانشــان گیر افتاده اند. هرچند این 
محدودیت ها ســبب کم کاری این رســانه ها نشــده، اما 
دسترسی به مسئولان بسیار محدود و حتی ناممکن شده 
که همین امر سبب گریز مدیران اصولگرا برای پاسخ گویی 
به افکار عمومی شــده است و ســؤالات مهم و اساسی 
مردم همچنان بی پاسخ هستند.   تعداد اندکی از نمایندگان 
مردم در مجلس که خارج از این خط کشــی های سیاسی 
هستند، بدون ترس و  نگرانی پاسخ گوی رسانه های منتقد 
هستند و اکثریت حتی جواب تلفن خبرنگاران رسانه های 
منتقد را نمی دهند.  وضعیت دولت هم مشخص است و 
در این بین قوه  قضائیه شــرایط بهتری دارد و فرقی میان 
رســانه ها برای اطلاع رســانی های معمول نگذاشــته و 
عدالت در اطلاع رســانی همگانی رعایت شــده اســت. 
هرچنــد اخبار خــاص و اختصاصی و حتــی محرمانه 
همیشه از طریق رســانه های خاص اصولگرایان منتشر 
می شود؛ برای مثل وکیل و متهم از حکم صادرشده خبر 
ندارنــد، اما یکباره حکم قاضی در خبرگزاری  های خاص 
منتشر می شود. در این  گونه موارد، حتی خبرگزاری رسمی 
قــوه  قضائیه نیــز نادیــده گرفتــه می شــود و مجرای 
اطلاع رســانی محــدود بــه چنــد خبرگــزاری خاص 
اصولگرایان است. در پوشش دادگاه های علنی سیاسی 
نیز اصولا خبرنگاران اجــازه ورود ندارند و فقط گزارش 
سانسور شده میزان در همه رســانه ها بازنشر می شود و 
حضور خبرنگاران در محاکم خاص مانند دادگاه انهدام 
هواپیمای اوکراینی یا جرائم سیاســی محدود است و در 
این بیــن روزنامه نگاران اصلا اجازه حضور ندارند و برای 
پوشش هر دادگاه خاصی، همچون مواردی که یاد شده، 
برای خبرگزاری های مختلف نیز به نامه نگاری و پیگیری 

بسیار نیاز اســت و آیا مجوز صادر شــود یا نشود که در 
نهایت هم متن کوتاه و مختصر رســانه قوه اجازه انتشار 
خواهد یافت. در بخش اطلاع رســانی شــورای نگهبان 
همچون دوره ســخنگویی کدخدایــی محدودیتی برای 
حضور نمایندگان مختلف رسانه ها وجود ندارد و تقریبا 
این شــورا بدون تغییر و بدون تحمیل محدودیت به کار 
خود ادامه داده اســت. هرچند دوران حضور کدخدایی 
بــرای خبرنگاران دوران پرخبری بود تا دوره ســخنگوی 
جدید، اما پســت های اینستاگرامی طحان نظیف به منبع 
خبری خوبی تبدیل شــده کــه اخبار شــورا را به دقت 
پوشــش می دهد.  اما در کلیــت فضای اطلاع رســانی، 
محدودیت ها چشــمگیر اســت. خبرنگاران رسانه های 
مستقل و منتقد همچنان پشــت درهای بسته هستند و 
فعلا بارقه ای از امید برای بهبود اوضاع دیده نمی شود. 
هرچند شخص رئیس جمهور بارها از اطلاع رسانی دقیق 
و سریع حمایت کرده و حتی در اولین نشست خبری خود 
وعده نشست خبری و اطلاع رسانی هفتگی داده بود، اما 
بدنــه فعلا تمایلی برای رفع تبعیض رســانه ای ندارد و 
همین امر به شمشــیری دولبه تبدیل شــده که اعتماد 
عمومی را به عملکرد دولت کاهش داده اســت و کار را 
بــه جایــی رســانده کــه دولتی ها دســت بــه دامان 
سلبریتی های مجازی که رفتار و پوششان مورد نقد جدی 
اصولگرایــان بوده و بــرای کنترل آنها دســت به دامان 
قانون گذاری بــرای صیانت از فضای مجازی شــده اند، 
یکبــاره معتمــد و بــرای همــکاری رســانه ای دعوت 
می شوند.  همه این رخداد ها در حالی به وقوع پیوسته که 
جریان آزاد اطلاعات یکی از مهم ترین ارکان دموکراسی 
اســت و نادیده گرفتــن آن، به مســلخ بردن آگاهی.  طبق 
قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات که مصوب سال 
۱۳۸۸ اســت، هر شــخص ایرانــی حق دسترســی به 
اطلاعات عمومی را دارد مگر آنکه قانون منع  کرده  باشد. 
همچنین طبق ماده پنجم این قانون، مؤسسات عمومی 
مکلف هستند اطلاعات موضوع این قانون را در حداقل 
زمــان ممکن و بــدون تبعیض در دسترســی مردم قرار 
دهند. حتی در ماه هفتم این قانون مقرر شــده «مؤسسه 
عمومــی نمی تواند از متقاضی دسترســی به اطلاعات 
هیچ گونه دلیل یــا توجیهی جهــت تقاضایش مطالبه 
کند». همچنین برای نظارت بر حسن اجرای این قانون، در 
ماده هجدهم تشــکیل کمیســیونی پیش بینی شده تا با 
حضور «وزیر ارشــاد، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات یا 
معاون ذی ربــط، وزیر اطلاعات یا معــاون ذی ربط وزیر 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح یا معــاون ذی ربط، 
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی کشــور یا معاون 
ذی ربــط، رئیس دیوان عدالت اداری، رئیس کمیســیون 
فرهنگی مجلس شــورای اســلامی، دبیر شورای عالی 
فناوری اطلاعات کشــور» از آزادی اطلاعات و دسترسی 
همگانی بــه اطلاعات موجود در مؤسســات عمومی و 
مؤسســات خصوصی حمایت شود.  با این تفاسیر، نه تنها 
شاهد جریان آزاد اطلاعات و شفافیت در ارکان مختلف 
سیستم مدیریتی نیســتیم، بلکه فعالیت خبرنگاران نیز 
محدود شــده و حتــی با حمایتــی که قــوه  قضائیه از 
سوت زن ها انجام داده، باز شاهد هستیم وقتی اطلاعات 
واکســن وزیر بهداشت منتشر می شــود، به جای تقبیح 
دروغ گفته شــده، تهدید به شــکایت از منتشــرکنندگان 
اطلاعــات واکســن وزیــر مطــرح می شــود.   به هرحال، 
اصولگرایانی که مدعی شفافیت هستند، باید هم ارکان 
این شفاف سازی را فعال کنند و هم تن به قانون بدهند و 

هم مانع کار خبرنگاران نشوند.

حکمرانی به شیوه اصولگرایان

خبرنگاران پشت درهای بسته
اینفلوئنسرها  به جای خبرنگاران

 شــرق: وزیر اقتصاد، وزیر بهداشــت و حالا وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی؛ 
حجت االله عبدالملکی، ســومین وزیر دولت ابراهیم رئیسی است که خبرهای 
استیضاح او در حال شنیده شدن است. اولین فرد احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد 
بود که نام او برای اســتیضاح مطرح شد . چندی پیش نایب رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس گفت بود ۵۰ نماینده برای استیضاح وزیر اقتصاد نامه امضا 
کرده اند که البته ســخنگوی این کمیسیون این اخبار را تأیید نکرد و گفت هیچ 
اســتیضاحی اعلام وصول نشــده، اما این را هم گفت که ممکن است برخی 
تلاش ها برای جمع آوری امضا وجود داشــته باشد و زمزمه هایی نیز برای این 
دست اقدامات وجود دارد و با توجه به وجود مشکلات اقتصادی و نارضایتی 
از عملکردهــا، احتمال دارد کــه چنین اتفاقی رخ بدهد. دومیــن وزیر، بهرام 
عین اللهی، وزیر بهداشــت است که یکشــنبه هفته گذشته خبر اعلام وصول 
اســتیضاح او منتشر شــد، اما این خبر نیز از ســوی یکی از اعضای کمیسیون 
بهداشت مجلس که از خودش به عنوان  منبع خبر یاد شده بود، تکذیب شد. با 
این حال در کاربرگ استیضاح وزیر بهداشت نام  کمال حسین پور به عنوان طراح 
اســتیضاح به  همراه شش امضای نمایندگان حامی این طرح منتشر شد. وزیر 
سوم، حجت الاسلام عبدالملکی است که البته او را از سخنان و پیشنهادهای 
خاصش درخصوص راهکارهایی برای تولید کار و برنامه ریزی های بلندمدت 
می شناســیم تا عملکردش در وزارتخانه، اما انــگار نمایندگان مجلس روی 
خوشــی به کارهای او ندارند. آخرین روز هفته پیش نماینده شــوش و کرخه 
از نارضایتــی پارلمان از روند اقدامات و کارهــای حجت االله عبدالملکی خبر 
داد و گفت: ضعف در تصمیم گیری، عدم شناخت دقیق از حوزه عمل وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، انتصابات آشــفته و اصرار بر به کارگیری مدیران 
غیرتخصصی، لغو برخی احکام و عدم توجه لازم به اســناد بالادســتی ملی 
از جمله نقاط ضعف وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی است. محمد کعب عمیر 
بــه ایلنا گفته اســتیضاح وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی کلید خورده که 
بــا انتصابات اخیــر صورت گرفته در زیرمجموعــه این وزارتخانــه، بر تعداد 
اســتیضاح کنندگان عبدالملکی افزوده نیز خواهد شــد. حضور عبدالملکی از 
همان روزی که از ســوی ابراهیم رئیسی به عنوان وزیر پیشنهادی مطرح شد، 
حاشیه آفرین بود. او که تا پیش از آن به عنوان یکی از داوران برنامه میدان در 

شبکه سوم تلویزیون دیده شــده بود، به ناگاه به عنوان گزینه وزارتخانه مهم 
«تعاون، کار و رفاه اجتماعی» که به گفته یکی از نمایندگان همه مردم از بدو 
تولد تا مرگ با این وزارتخانه کار دارند، به مجلس معرفی شد. عبدالملکی با 
۴۰ سال سن جوان  ترین فردی بود که برای ورود به کابینه انتخاب شده بود. او 
که مدرک کارشــناس ارشد معارف اسلامی و اقتصاد از دانشگاه امام صادق و 
دکترای اقتصاد از دانشــگاه اصفهان دارد، در سال های ۸۵ تا ۸۸ مشاور وزیر 
اقتصاد دولت احمدی نژاد بود و معاونت اشــتغال و خودکفایی کمیته امداد 
و عضو هیئت مدیره صندوق بیمه اجتماعی روســتاییان و عشایر را در کارنامه 
داشــت. عبدالملکی در سال های گذشــته بارها مخالفت خود را با برجام و 
FATF اعلام کرده و حتی یک بار برای مسئولان فرهنگی دولت حسن روحانی 
آرزوی مرگ و عذاب الهی کرده بود. اظهارات وزیر فقط به اینها محدود نیست 
و عبدالملکی قبل از رســیدن به صندلی وزارت، بارها سخنان عجیبی مطرح 

کرده بود.
عبدالملکی در ســال ۹۴ در دیدار اســتادان و اعضــای هیئت های علمی 
دانشــگاه ها با مقام معظم رهبری، در سخنانی گفته بود: «ما می توانیم با یک 
بهره برداری مناســب از منابع موجود کشاورزی، در میان مدت به دوازدهمین 
قدرت اقتصادی جهان تبدیل شــویم. همگام با ایــن اقدام اگر از ظرفیت های 
نخبگان در اقتصاد دانش بنیان بهره برداری کنیم و همچنین نفت و گاز را محور 
توسعه صنعتی کشور قرار دهیم (به جای خام فروشی) در بلندمدت می توانیم 
به ســومین قدرت اقتصادی جهان تبدیل شــویم». وزیر ایــن روزهای دولت 
رئیســی در ادامه گفته بود: «و اگر همگام با آنهــا از ظرفیت های بخش های 
دیگــر همچون بخش تجارت، بخش ترانزیت، بخــش خدمات مالی و دریا و 
معادن استفاده کنیم و جمعیت ما به ۱۵۰ میلیون نفر ارتقا پیدا کند، می توانیم 
حتی به قدرت اول جهان در افق تمدنی تبدیل شــویم». هنوز مشخص نیست 
عبدالملکی در دوران وزارت خود چقدر در مســیر همین سخنان گام برداشته 
اســت. او یک بار در حاشیه یک راهپیمایی درباره راز موفقیت صنعت خودرو 
در کره جنوبی گفته بود: «درِ پارکینگ خانه ها در کره جنوبی به گونه ای طراحی 
شــده که ماشین آمریکایی نمی تواند وارد پارکینگ شود؛ فقط ماشین کره ای و 

این راز موفقیت صنعت خودرو در کره است... ».

عبدالملکی یک بار نیز مدعی شــده بود که آمریکا از تحریم ایران بیش از 
۲۷۰ میلیارد دلار آسیب دیده و زیان اروپا نیز بین سال های ۲۰۱۱ تا ۲۰۱۵ بیش 

از ۲۲۰ درصد از میزان خسارت آمریکایی  ها بیشتر است.
مخالفت های مجلس

  حجت االله عبدالملکــی در روزی که برای دفــاع از برنامه های خود برای 
رسیدن به صندلی وزارت به مجلس رفته بود، مخالف زیاد داشت. او در آن روز 
وعده داده بود «تمام تلاش خود را خواهم کرد تا همه دستگاه ها به نوبه خود 
و در حد امکانات در مسیر توسعه متوازن کشور ایفای نقش کنند». عبدالملکی 
همچنین گفته بود  آغاز کار ما پایانی بر مسئله مافیا در مجموعه های اقتصادی 
زیر مجموعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســت. اما برخی از نمایندگان کلیات 
برنامه های او را ناقص می دانستند؛ مثلا هاجر چنارانی، نماینده نیشابور گفته 
بود: «۳۰ صفحه از برنامه ها تصویر است و بخشی از آن هم به بیان چالش ها، 
معضلات و راهکارهای تئوری و نظری پرداخته شــده که با سرچ در اینترنت 
می توان آن را پیدا کرد. توقع ما این است که وزیر پیشنهادی کار، برنامه دهد».

عبدالحســین روح الامینی، نماینده تهران نیــز در مخالفت با او گفته بود: 
«وزارت کار جــای سیاســت گذاری و تئوری پردازی نیســت. عبدالملکی داور 
موفقی در مسابقه تلویزیونی میدان بودند، اما به حوزه این وزارتخانه اشرافی 

ندارد. تفاوت کمیته امداد با یک وزارتخانه خیلی زیاد است».
 موسوی لارگانی، نماینده فلاورجان نیز مخالفت خود را از سر دلسوزی برای 
رئیس جمهور و مجلس دانسته و گفته بود: «وقتی ایشان می گوید اگر شما در 
ایران بگردید مثل من پیدا نمی شــود و اگر شما من را انتخاب نکردید در آینده 
من انتخاب می کنم و بزرگ نمایی کند که من به رئیس جمهور نزدیک هستم، 
درد است و اگر کســی بخواهد از این فرصت ها سوءاستفاده کند وای به حال 

وزارتخانه».
عبدالملکــی در نهایت رأی اعتمــاد نمایندگان را گرفت، امــا در جایی از 
صحبت های خود در مجلس، سخنی گفت که مجبور شد آن را اصلاح کند. او 
در صحن علنی مجلس گفته بود: «تا کی گوشه ای بنشینیم و بگوییم که فلان  

جا را مافیا دست گرفته اند؟ 
ادامه در صفحه ۳

حجت االله عبدالملکی؛ سومین وزیری که احتمال استیضاح او بالا رفته است
3 وزیر در آستانه استیضاح
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نایب رئیس مجلس:
کشور  با  درآمدهای مالیاتی 

اداره شود
ایرنا: علی نیکزاد، نایب رئیس مجلس گفت:  �

دولــت ناگزیر به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اســت 
و مجلــس هم پایه کار حــذف این رانت عظیم 
اســت. واقعیــت این اســت که امــکان ادامه 
تخصیــص ارز ترجیحی بــرای واردات کالاهای 
اساسی وجود ندارد چون دولت چنین درآمدی 
ندارد. او ادامه داد: موافق هســتم که کشور با 
درآمدهای مالیاتی اداره شــود زیرا باید به مرور 
وابســتگی بودجه به نفت را کاهش دهیم، در 
عین حــال در وصول درآمدهــای مالیاتی باید 
دقت شود تا به مردم فشــار وارد نشود، دولت 
وصــول درآمد مالیاتــی ۵۵۶ هــزار میلیاردی 
تومانی را در لایحه بودجه ۱۴۰۱ پیش بینی کرده 
اســت. نیکزاد افزود: غرب بدانــد که مجلس 
و دولــت مســتقل از نتیجه مذاکــرات، بودجه 
۱۴۰۱ را تدوین کــرده و تصویب خواهند کرد. از 
۱۳۷۲ هــزار میلیارد تومان بودجه پیشــنهادی 
دولت هــزارو ۱۱۰ هزار میلیارد تومان مربوط به 
حقوق و دستمزد کارمندان دولت، یارانه  نقدی 
و صندوق هاســت. ۱۵۰ هزار میلیارد تومان هم 
تعهــدات مالی دولت اســت که بایــد در قبال 
اوراق قرضه ای که فروخته شده، پرداخت شود. 
نایب رئیس مجلس عنوان کرد: قرارداد ۲۵ساله 
با چین نقش مهمی در تقویت زیرســاخت های 
زیرســاخت  هوایــی،  ناوبــری  دارد.  کشــور 
پتروشــیمی، نفتــی، حمل ونقل درون شــهری 
و برون شــهری، IT و ارتباطــات، بــا اجرای این 

قرارداد متحول خواهد شد.

سخنگوی جبهه  اصلاحات:
موضع جبهه در انتخابات ۱۴۰۲ 

به صورت رسمی اعلام خواهد شد
ایلنــا: ســخنگوی جبهه اصلاحــات، علی  �

شــکوری راد گفــت: یکــی از کارهــای جبهه 
اصلاحــات، دادن بیانیه اســت کــه همه از آن 
مطلع می شوند. یکی دیگر، کارگروه های جبهه 
است که کارهایشــان را انجام می دهند، کمیته 
اطلاع رســانی جبهه اصلاحات نســبت به قبل 
فعال تر شده اســت، کمیته سیاسی بیانیه ها را 
آماده می کند. کمیته پایش در جبهه اصلاحات، 
به این دلیل که در هیچ یــک از ارکان حاکمیت 
نماینده ای ندارد و باید میــان جبهه اصلاحات 
با نماینــدگان در حاکمیت تعامــل ایجاد کند، 
کار ویژه ای ندارد. جلســات جبهــه اصلاحات 
نیز به صــورت منظــم برگزار می شــود. او در 
ادامــه عنوان کرد: جبهــه اصلاحات هنوز وارد 
مباحث انتخابات ۱۴۰۲ نشده است. با توجه به 
اختلاف نظری که در انتخابات ریاست جمهوری 
۱۴۰۰ اتفــاق افتاد، ابتدا بایــد بحث های مبنایی 
صــورت بگیــرد و بعــد از آن، موضــع جبهه 
در انتخابــات ۱۴۰۲ به صــورت رســمی اعلام 

خواهد شد.

نماینده شیراز  و  زرقان  در  مجلس:
قوانین و  مدیران ناکارآمد

 ریشه مشکلات کشور
ابراهیــم عزیزی، نماینده شــیراز و زرقان در  �

مجلس گفــت: قوانین و مدیــران ناکارآمد دو 
مشــکلی بود که مجلس روی آن متمرکز شــد 
چراکه معتقدم بیشــتر مشکلات کشــور از این 
دو مورد نشئت می گیرد. متأسفانه در سال های 
اخیر سیاســت ها و مدیریت های غلط اقتصادی 
موجــب خلق پول و تورم شــد بــه طوری که 
هزاران میلیارد تومان برای واردکردن هفت قلم 
کالای اساسی با ارز ترجیحی اختصاص یافت و 
باز هم مشکل حل نشــد و حتی آقایان قرارگاه 
مرغ زدند. او ادامه داد: یکی از اقدامات مجلس 
یازدهم حذف امتیازات ویژه برای طبقات خاص 
بود چراکه معتقدیم این موضوع در شــأن نظام 

اسلامی نبوده و نیست.

نماینده مجلس: بستن فضای 
مجازی راهکار نیست

ایســنا: رئیس کمیته اشــتغال و روابط کار  �
کمیســیون اجتماعــی مجلــس، بــا تأکید بر 
اینکــه توجه به اقتصــاد دیجیتــال در دنیای 
امروز ضــروری اســت، گفت: بســتن، راهکار 
نیســت بلکه ما باید به دنبال ضابطه مندکردن 
این فضا باشــیم. مــا باید راهکارهــای لازم را 
پیش بینــی کنیم تا اقتصاد کشــور به ســمت 
اقتصاد دیجیتال و مارکتینگ در فضای مجازی 
حــرک کند.  علی اصغر عنابســتانی اظهار کرد: 
امروز رفــاه مردم بــه توســعه پلتفرم ها گره 
خورده اســت، این پلتفرم ها و اســتارت آپ ها 
باید بیشــتر به کالاهای داخلی متکی شــوند و 
در داخــل این پلتفرم ها نیز حتما باید ضوابطی 
در نظــر گرفته شــود که کالاهایــی باکیفیت و 
با قیمت مناسب به دســت مردم برسد، حتی 
مشــوق هایی نیز باید برای این موضوع در نظر 
گرفته شــود که وزارت صمــت در حال انجام 

اقداماتی در این حوزه است.

شورای عالی انقلاب فرهنگی ۳
شورای عالی انقلاب فرهنگی بیش از هر چیز باید 
«تلاش سیاست گذارانه» خود را بر «حفظ» این جریان 
طبیعی و تاریخی معطــوف کند؛ همین و تمام. البته 
من مخالف قانون گذاری و تدوین مقررات نیســتم اما 
ایــن امور در ســطح قوه مجریه یا حداکثر در ســطح 
قوه مقننه اســت، آن هم در حــد منبهات و منهیات و 
برداشــتن خار و خاشاک از ســر راه اندیشمندانی که 
درباره متغیرهای اساســی فرهنگ نظریه می پردازند 
و اندیشه می ورزند و فرهنگ می آفرینند. حفظ فرایند 
تأمل تاریخی از طریق گرم نگه داشتن تنور نظریه پردازی 
و نقد فرهنگی و ترویج اجتماعی آن به دست می آید 
و نــه از طریق برنامه ریزی هــای تفصیلی و رصدهای 
مقرراتی و تنظیم گری های اداری. فراموش نکنیم که 
کرسی های آزاداندیشی در چنبره آیین نامه های اداریِ 
مدیرانی که نگران ازدست دادن «مقام» هایشان بودند 
گرفتار شد. هشدار! که راه از این سوی نیست؛ به جاده 
خاکی نروید، بلکه راه در آن ســویی اســت که نامش 
مســئولیت، آزادی و مشــارکت همگانی در فرهنگ 
است. فرهنگ در یک فرایند تاریخی و تدریجی با افت 
و خیزهای فراوان و با اندیشــه ورزی عالمان راه خود 
می پیماید و با تولید هنجار به اصلاح خود برمی خیزد. 
اندیشه ورزی عالمان و ترویج آزادانه آن در میان مردم 
به شکل گیری فرهنگ درباره ثروت و علم و مشارکت 
و نوآوری و دیگر مؤلفه های زندگی اجتماعی خواهد 
انجامید. حال تصور کنید که چنین جریان های فکریِ 
عالِم محــوری وجود نداشــته باشــند و فعالیت های 
فکری اندیشــمندان و نخبگان فرصتی برای حضور و 
بروز معنی دار در زندگی آدمیان نداشته باشند. جامعه 
در تب و تابی کور و عاری از معنا رها می شود، به دست 
غریزه آنی و تمایل لحظه ای مردمان سپرده می شود، 
توان تفکر و تأمل را از خود سلب کرده و مردمان فاقد 
الگوهای فکری خواهند شــد. با جامعه ای بی هنجار 
و «بی فرهنگ» مواجه خواهید شــد که بــا غریزه راه 
می پیماید. در چنین حالتی مردمان سرگشته و حیران 
از پریشانیِ فرهنگی خویش اند و راه برای انقلاب های 
زرد اجتماعی فراهم خواهد شد که بسیار خطرناک تر 
از انقلاب های سیاسی است. انقلاب زرد انقلاب غریزه 
است، انقلاب جهالت است، انقلاب آن دسته از توده 
اســت که فاش می گوید که مغرور به فســاد خویش 
اســت و حتی با زرورقی دروغیــن از ارزش های «دم 
دســتی» آن را پنهان نمی کند. انقلاب زرد اساسا ضد 
فرهنــگ، ضد تاریــخ، ضد ارزش، ضــد هنجار و ضد 
هرگونــه تفکر و ایدئولوژی سیاســی اســت؛ جامعه 
بر موج ســرکش تمایــلات لحظه ای در شــبکه های 
اجتماعی به هر ســو روان خواهد شد... و مگر امروز 
جز این اســت؟ شمار «فالوور» های شاخ هایِ سخیفِ 
اینســتاگرامی بیش از هر متفکر سیاســی-اجتماعی 
است. هیچ هنجار عمومی ای باقی نمی ماند و آدمیان 
به بردگان هواهای لحظه ای تبدیل خواهند شد. اما در 
مقابل، اگر ستون های فکریِ فرهنگی در گذار تاریخی 
و در پرتو اندیشــه عالمان و با مشــارکت مردمان در 
جامعه استوار شوند می توانند «سامانه های فکری» و 
«منظومه های معنایــی» برای مردم فراهم کنند و راه 
را بر سلیقه های گوناگون و وجدان های بیدار بگشایند 
و این ممکن نیســت مگر آنکه از گذر «سیاست گذاری 
گفتمانی» فرصتی فراهم کنیم که در یک فرایند تاریخی 
گفتمان های گوناگونی برســاخته شوند تا پاسخ گوی 
نیاز های ارزشی و فرهنگی در زندگی اجتماعی باشند. 
«ســامانه فکری» و «منظومه معنایی» همان فرهنگ 
اســت که آدمیــان را از غریزه می رهاند. بدین ســان 
برآمدن «سامانه های فکری» و «منظومه های معنایی» 
هدف اصلی سیاســت گذاری فرهنگی گفتمانی است. 
گفتمــان در معنایــی که در اینجا بــه کار می گیرم، به 
معنی منظومه های فکری و مفهومی است که بتواند 
فرهیختگی را در ثروت اندوزی، در علم، در مشــارکت، 
در کار و فعالیت سیاســی-اجتماعی و در یک کلام در 
زندگــی جاری کند و آن را به نظریه سیاســتی و عملِ 
اجتماعی تبدیل کند تا چراغ راه گم گشــتگان باشــد. 
انســان در پی معنایی برای عمل فــردی و اجتماعی 
خویش اســت. پگاه فرهنگ آنگاه آغاز می شود که تو 
از غریزه گذر می کنی و شــکل و شمایلی فراحیوانی به 
زندگی خویش می بخشی و این نمی شود که نمی شود 
جز با «اندیشــه نظری» در غریزه کار و تلاش، در غریزه 
کنکاش و کاوش، در غریزه مشــارکت و سیاســت، در 
غریــزه نوخواهی و نوآوری، در غریــزه بودن و زندگی. 
گفتمان ها با ســامانه هایی از اندیشه نظری «ویترینی» 
از معنا هــای گوناگــون فراهــم می کنند تا افــراد به 
فراخور وجدان این معناها را برگزینند و با آن جشــنی 
انسانی و ســروری معنوی برای خویشتنِ خویش برپا 
کنند. سیاســت فرهنگیِ گفتمانی در پــی بازکردن راه 
برای این گفتمان هاســت. برای اینکه مقصود خود را 
روشــن تر بیان کنم، ناچار از بیان مثال دیگری هستم. 
فرض کنید در دو، ســه دهه افرادی چون عماد افروغ، 
تقی آزادارمکی، حمید پارسانیا، رسول جعفریان، بیژن 
عبدالکریمی، نعمت االله و محمد فاضلی و شــماری 
دیگر این چنین بر موضوع «فرهنگ علمی» در کشــور 
تمرکز کــرده و نظریه پردازی هــای گوناگونی را وجهه 
همت خویش کنند، اگر در گذار زمان و با صیقل خوردن 
اندیشه های ایشان در باب «فرهنگ علمی» چند نظریه 
در این حوزه اســتحکام یابد و بــه «جریان گفتمانی» 
تبدیل شود و به صورتی هدفمند و در قالب فهم عموم 
ترویج شــود، آنگاه است که فعالان حوزه علم، اعم از 
پژوهشگران و اســتادان و دانشجویان و دانش آموزان 
و طــلاب هریک به اقتضــای روح آزاد و پروای زندگی 
خویش دســت به انتخاب می زننــد و معنای زندگی 
علمــی خود را با این گفتمان ها برمی ســازند و از آنان 

تغذیه فرهنگی می کنند.
ادامه در صفحه ۵

سیاست

روزنه ادامه از صفحه اول

سال نوزدهم    شماره 4196 یکشنبه   26 دى 1400

 خبرهایی که دیروز از پارلمان رسیده حاکی از این است که احتمال به مجلس 
کشاندن سه وزیر در آستانه استیضاح با تعلیق یا تعویق همراه است. حتی یک 
نماینده مجلس گفته احتمالا ماجرا به بعد از عید موکول شود. به نظر می رسد 
لابی دولت کار خودش را کرده و مجلس بعد از آن همه هیاهو یک قدم عقب 
کشــیده است. حســنعلی حاجی دلیگانی دیروز گفت الان برای استیضاح زود 
اســت، حداقل تا عید صبر کنیم. به نظر می رســد کــه مجلس تصمیم گرفته 
راهکار طرح ســؤال را در دســتور کار خود قرار دهد و بحث استیضاح را فعلا 
مسکوت بگذارد. حاجی دلیگانی به ایلنا گفته است: ما باید برای هر مرتبه ای از 
مراتب نظارتی، یک زمان منصفانه ای مدنظرمان باشد. مثلا برای تذکر شفاهی 
هیچ زمانی زود نیست، تذکر کتبی زمان طبیعی خود را باید طی کند. در بحث 
ســؤال به نظر من این موقعیت زمانی زود نیست و اگر کسی سؤال مطرح کرد 
نمی توان گفت عجله کرده اســت؛ اما اگر بگویید الان اســتیضاح شــود، خب 
استیضاح بعد از سه یا چهار ماه بعد از شروع به کار زود است و باید یک مقدار 
بیشتر حوصله کرد تا بتوانیم درست تر قضات کنیم، مگر اینکه یک مورد خاصی 
پیــش بیاید. در حال حاضر من معتقدم ســؤالات باید اتفــاق بیفتد، اما درباره 
اســتیضاح به نظر من حداقل تا عید بایــد احتیاط کنیم اما به هرحال مجلس 
باید حواسش باشد که تکلیف خود را در بعد نظارتی انجام دهد چراکه نظارت 
تعطیل بردار نیست.  در حالی که هم اکنون سه وزیر کار، بهداشت و اقتصاد زیر 
تیغ اســتیضاح اند و حتی امضا هم برایشان جمع شده اما زمزمه هایی در حال 
طرح شــدن است که شــاید برخی از این امضاها با اهداف سیاسی جمع شده 

باشــد. این در حالی اســت که مجلس یازدهم و دولت سیزدهم کاملا همسو 
و هم طیف هســتند و طرح چنین تشکیکی نه تنها کمی عجیب و بعید به نظر 
می رسد بلکه بیشتر شبیه بهانه هایی است که مجلسیان بتوانند به واسطه آن 
بحث استیضاح را کنار بگذارند. تا جایی که حاجی دلیگانی درباره این امضاها 
گفته اســت: اگر مبنا مصالح کشور و مردم باشد اشــکالی ندارد اما اگر خدای 
نکرده یک زمانی براســاس سلایق سیاسی، هواهای نفسانی یا بده بستان اتفاق 
بیفتد این اصلا الهی نیســت و ارزشی ندارد.  از سوی دیگر نماینده مردم سنقر 
هم دیروز گفته که تأکید هیئت رئیسه و رئیس مجلس شورای اسلامی آن است 
که برای اســتیضاح وزرا زود اســت و باید به آنان فرصت دهیم تا برنامه های 
خود را عملیاتی و ایراداتی را که به عملکردشان وارد شده است، مرتفع کنند و 

در صورتی که تغییر مثبتی در عملکردشان مشاهده نشد، نمایندگان می توانند 
ســراغ استیضاح وزرای ناکارآمد بروند. ســیدجواد حسینی کیا گفته نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی، صدای ملت هستند و از آنجایی که می بینند برخی از 
وزرا از ابتدای کار خود هیچ عملکرد مثبتی نداشتند و منجر به نارضایتی مردم 
شدند، سراغ طرح ســؤال و در صورت نیاز استیضاح این وزرا می روند. او گفته 
که گرانی های افسارگسیخته، عدم ســاماندهی بازار بورس، دریافت سودهای 
کلان بانکی از مردم، کاهش ارزش پول ملی و نبود برنامه برای کنترل نقدینگی 
از جمله عواملی اســت که باعث شده برخی از نمایندگان به دنبال استیضاح 
برخی از وزرای اقتصادی باشــند. چندی پیش نایب رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس گفت بود ۵۰ نماینده برای استیضاح وزیر اقتصاد نامه امضا کرده اند که 
البته سخنگوی این کمیسیون این اخبار را تأیید نکرد. یکشنبه هفته گذشته هم 
خبر اعلام وصول اســتیضاح وزیر بهداشت منتشر شد، اما این خبر نیز از سوی 
یکی از اعضای کمیســیون بهداشت مجلس که از خودش به عنوان  منبع خبر 
یاد شــده بود، تکذیب شــد. با این حال در کاربرگ استیضاح وزیر بهداشت نام  
کمال حسین پور به عنوان طراح اســتیضاح به  همراه شش امضای نمایندگان 
حامی این طرح منتشــر شد. آخرین روز هفته پیش هم نماینده شوش و کرخه 
از نارضایتی پارلمان از روند اقدامات و کارهای حجت االله عبدالملکی خبر داد 
و گفت استیضاح وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی کلید خورده که با انتصابات 
اخیر صورت گرفته در زیرمجموعه این وزارتخانه، بر تعداد اســتیضاح کنندگان 

عبدالملکی افزوده نیز خواهد شد.

هیئت رئیسه مخالف است

عقب نشینی پارلمان از  استیضاح ۳ وزیر
اکتفا به طرح سؤال به جای  استیضاح

شــرق: ماجرای اتهام زنی های کیهان به خاتمی خط 
پایانی ندارد. چنــد روز پیش بود که این روزنامه برای 
چندمین بــار ادعای دیدار رئیس دولــت اصلاحات با 
جورج سوروس را تکرار کرد که هم زمان یکی از فعالان 
رسانه ای اصولگرا هم عکس خاتمی با شخصی دیگر 
را به عنوان ســند این دیدار منتشر کرد. شریعتمداری 
در یادداشــتی با عنوان «اگر وطن فروشی نیست، پس 
چیســت؟!» در جایی مدعی «دو بــار ملاقات یکی از 
سران فتنه با جورج سوروس، سرمایه دار صهیونیست 
و دشمن تابلودار اسلام و انقلاب و ایران، قبل از شروع 
فتنه آمریکایی-اسرائیلی ۸۸ و...» شده است در حالی 
که سال هاست شــکایت خاتمی از شــریعتمداری و 
روزنامــه کیهان بی نتیجه مانده و باعث شــده که این 
ادعای غیرواقعی هرازچندگاهی مطرح شــود.  پس از 
جنجال دوباره کیهان جــواد امام، از نزدیکان خاتمی، 
روز گذشــته در گفت وگویــی بیان کــرد: «طرح چنین 
موضوعی از ابتدا ســاخته و پرداخته ذهن های بیمار 
بود و آن قدر نســبت به تهمت زدن به دیگران بی تقوا 
هستند که از هر مرزی عبور می کنند. جریان کیهان در 
جامعه امروز در حال احتضار است و کسی که در حال 
احتضار اســت هر حرفی می زند و هر ادعایی مطرح 
می کند و به او حرجی نیست. درباره این ادعا از مجاری 
مربوطه در سیستم قضائی و قانونی کشور اقدام شده 
اما راه به جایی برده نمی شود. متأسفانه کسانی که این 
ادعاها را مطرح می کنند از پشتوانه هایی برخوردارند 
که به راحتی با آبرو و شــخصیت افراد بازی می کنند 
اما با لطف خدا و آگاهی مردم این ادعاها راه به جایی 
نمی برد. جریــان اصلاح طلب در هر برهه ای منافع و 
مصلحــت نظام و مردم را تشــخیص داده و بر منافع 

خود مقدم دانسته است.
ماجــرا به انتقــاد اصلاح طلبــان از اتهام زنندگان 
ختم نشــد و بــه تازگی حبیــب ترکاشــوند، خبرنگار 

ســابق خبرگزاری فارس از اشــتباهی که در نقل خبر 
کذب دیدار خاتمی و جورج ســوروس کــرده بود، از 
مخاطبانش عذرخواهی کرد. او در صفحه شــخصی 
خود در توییتر نوشت: «در زمان انتشار یقین داشتم که 
نامبرده جورج سوروس است اما طبق اطلاع دوستان 
این فرد جورج ســوروس نیست. از همگی مخاطبان 
عذرخواهی می کنم».  عذرخواهی این خبرنگار سابق 
«فارس» از آنجا نشئت می گیرد که تصویر مورد ادعای 
اصولگرایان با محوریــت «کیهان» به دیدار خاتمی با 
گرگوری ناگی، اســتاد ادبیات یونان باســتان دانشگاه 
هاروارد باز می گردد که در آن جلســه صادق خرازی 
هم حضور داشته است. پس از این عذرخواهی عباس 
عبدی هم نوشت: «یکی از منافع شبکه های اجتماعی 
این اســت که اگر ســخن نادرست فاحشــی بگوییم 
این شــانس را داریم که دیگــران ما را به خطای خود 
واقف کنند. گفت وگو در ساختارهای ارتباطاتی بسته و 

فرقه ای مصداق خودگویی و خودخندی است».
خــرازی هم پیش تر درباره همیــن اتهام زنی ها در 
یادداشتی در جواب شریعتمداری نوشته بود: «جناب 
آقای شریعتمداری! شما بارها به کذب و دروغ مدعی 
شدید جناب آقای خاتمی با سوروس دیدار داشته اند. 
با وجود تکذیب رسمی ایشــان و همه افرادی که در 
جریان هســتند از جملــه بنده کمترین که مستشــار 
مؤتمن و مشــاور ارشد سیاسی ایشــان بوده ام و کاملا 
آن را رد کرده انــد و کرده ام، مجددا بر این خلاف گویی 
پافشاری کرده اید. پرسش اصلی این جانب این است؛ 
این دیدار در کجا و در چه زمانی با حضور چه افرادی 
انجام شــده است که هیچ نهاد امنیتی و مسئولی جز 

شما از آن خبر ندارد».
حالا در این شرایط معلوم نیست اتهام زنی دوباره 
کیهان علیه خاتمی از طرق قضائی قابل پیگیری است 
یا خیر؟ او اخیرا در نشســت مدیران رســانه با سردار 

غلامرضا سلیمانی، درباره شکایت خاتمی از خودش 
واکنــش نشــان داد و گفت: «آقای خاتمــی دو بار با 
جورج سوروس (سرمایه دار صهیونیست آمریکایی و 
پشتیبان و تأمین کننده مالی فتنه آمریکایی- اسرائیلی 
۸۸) ملاقات داشته است. ایشان از ما شکایت کرده که 
وانمود کند خبر کیهان بی اســاس است ولی شکایت 
خود را پیگیری نمی کند چون می داند که ما یک زونکن 

سند مستحکم از این ملاقات داریم».
محمود علیزاده طباطبایی هم درباره این موضوع 
گفت: «از سال گذشــته بالغ بر ۱۰ شکایت علیه آقای 
حسین شــریعتمداری صورت گرفته اســت اما نکته 
حائز اهمیت اینجاست که ایشان از مصونیت قضائی 
برخوردار اســت. بنده به وکالت از مهندس موسوی، 
آقــای خاتمی و بســیاری دیگر از دوســتان از این آقا 
شــکایت کردم اما به هیــچ نتیجه ای نرســیدم. یک 
هیئت منصفه ای آنجا وجود دارد که کاملا یکدســت 
رفتار کرده و به طرف آقای شــریعتمداری رأی صادر 
می کنند! هیئت منصفه بارها اذعان کرده است که به 
اتفاق آرا شــکایت وارد نیســت! دادگاه هم  در نهایت 
همان حرف هیئت منصفه را می زنند! بنابراین شکایت 
از حسین شریعتمداری به هیچ کجا نمی رسد، چون او 
کاملا از مصونیت قضائی برخوردار اســت و نتیجه ای 
هــم نخواهد داشــت. بــه همین دلیل اســت که ما 
شکایت نمی کنیم والا ادعای آقای شریعتمداری کاملا 
خلاف واقع اســت و اصلا ایشان برای سند روکردن به 
شــکایت نیازی ندارند! ایشان می توانند هر سندی که 
دارند رو کنند؛ البته هیچ سندی وجود خارجی ندارد».

کیهــان هــم در واکنش بــه ســخنان علیزاده 
نوشت: «اولا وظیفه وکیل رســیدگی قضائی است 
نه دعواهای رســانه ای و سیاســی. آقای وکیل که 
ماجــرا را می داند، موکلش البته به جای شــکایت 
ترجیح می دهد ســروصدا کند و آسمان و نخ ببافد. 

نکته دوم اینکه برخلاف اظهارات علیزاده طباطبایی 
مبنی بر مصونیت قضائی حســین شــریعتمداری، 
چنــد روز پیــش دادگاه درخصوص پرونــده گروه 
شــارمین علیه مدیر  کیهان رأی داد کــه البته قابل 
تأمل است. نکته سوم اینکه حتی اگر صحت ادعای 
علیزاده طباطبایی مبنی بر برخورداری شریعتمداری 
از مصونیــت قضائی را بپذیریــم و دادگاه به او رأی 
ندهد، مردم و افکار عمومی شاهد دادگاه و مسائل 
مطروحــه در آن خواهند بود و قضاوت می کنند که 
آیا خبر کیهان درست است یا غلط در مورد خاتمی 
و اطرافیانــش».  این ادعای کیهان که مردم قضاوت 
می کننــد که ادعــای مورد نظر کذب اســت یا خیر، 
شــاید نیازی به قضاوت عمومی هم نداشــته باشد 
زیــرا همان طورکه در همین گزارش نیز آورده شــد، 
حتــی اصولگرایانی که در خبرگــزاری «فارس» کار 
می کردند بــر کذب بودن دیدار خاتمی و ســوروس 
اذعان می کنند. افزون بر این دیگر جای بحثی نیست 
وقتی تنها اســتناد منتقدان خاتمــی به یک عکس 
است و هویت فرد حاضر در عکس هم روشن شده 
اســت؛ در غیر این صورت اگر کیهان اسناد بیشتری 
بــر این دیدار خیالی دارد، شــاید بهتر باشــد آنها را 
منتشــر کند زیرا وقتی اتهامی منتشر می شود حتما 
لازم است که اسناد آن هم انتشار یابد که اگر جز این 

باشد، اتهام وارده از اعتبار ساقط است.
به هر روی هجمه ها به اصلاح طلبان و مشــخصا 
ســید محمد خاتمی همواره وجود داشــته اســت و 
حتی اکنون که اصلاح طلبان به طور کامل از سیاست 
رسمی کنار زده  شــده اند هم این حملات ادامه دارد؛ 
حملاتی زنجیره ای که البته می توان آن را در مواجهه 
با اکبر هاشمی رفســنجانی هم مشاهده کرد؛ بنابراین 
می توان گفت این دســت اتهامات بیش از آنکه وجه 

عینی داشته باشد، با کارکرد سیاسی ابراز می شود.

 ادامه تخریب خاتمى با اتهامى کذب
جواد امام: با لطف خدا و آگاهی مردم این ادعاها  راه به جایی نمی برد

 محسن هاشــمی در گفت وگو با اعتمادآنلاین درباره 
روز درگذشت هاشمی رفسنجانی و پیگیری های مربوط 
به دلایل فوت گفت وگوی مفصلی انجام داده است. او 
همچنین به ماجرای آتش ســوزی در دفتر مجمع اشاره 
و مفصل آن را از خاطرات هاشــمی توضیح داده است. 
او گفته اســت: چند سانحه عجیب و غریب داشتیم که 
مربوط به ســال های ۹۲ و ۹۳ بود که ایشان به صورت 
جدی به انتخابات ورود کردند و کاندیدا شــدند که ورود 
مشکوک به دفتر مجمع بود. فردی نیمه شب وارد مجمع 
شده بود که خبر آن همان موقع هم منتشر شد. این فرد 
به اتاق منشی ها رفته بود و آنجا آتش سوزی ایجاد کرده 
بود که یکی از منشــی ها هم در آن حادثه زخمی شــد. 
بعــد همه نگران بودند که چگونــه این فرد می تواند با 
این همه سیســتم امنیتی وارد شود. یکی از دوربین های 
مجمــع هم تصویر ایــن فــرد را گرفته بــود.  آن زمان 
دســت ما هم بازتر بود، اما کسی این ماجرا را رسیدگی 
نمی کرد. بعدا که من رجوع کردم به خاطرات ابوی که 
ایشــان در این مورد چه نوشته اند تا دقیق صحبت کنم، 
ایشان نوشــته اند: «بعد از جلسه آقای امیری قائم مقام 
وزارت کشــور آمدند... از ایشان خواســتم که از آگاهی 
بخواهنــد که چرا تاکنون فردی کــه اقدام به آتش زدن 
دفتر منشــی های مجمع نموده علی رغم دستور صریح 
ســتاد کل معرفی نمی کنند». چند وقت گذشته و خود 
ایشان پیگیری کردند. باز جلوتر می آییم و در خاطراتشان 
نوشــته اند: «آقای شــجاعی [فرمانده حفاظت آیت االله 
هاشمی] گزارش داد آن جوانکی که اتاق مجمع را آتش 
زده بود توســط سپاه به مجمع آورده اند و اعتراف کرده 
ولی مطالبی گفته که احتمالا مجبورش کرده اند بگوید... 
من نوشتم که این گزارش مخدوش است. احتمالا برای 
رفع تکلیف چنین صحنه سازی شده. قرار شد فردا چند 
نفر از مسئولان سپاه بیایند برای جواب  سؤال های من».  

محسن هاشــمی گفته است: «ایشان در روز ۱۵ شهریور 
۱۳۹۳ دوباره درباره این موضوع نوشته اند و ببینید چقدر 
طول کشیده اســت. موضوعی که در ابتدای سال اتفاق 
افتاده و اکنون شــش ماه از آن گذشته است. نوشته اند: 
«شــورای مجمع جلســه داشت. قبل از شــروع از قوه 
قضائیه و ســپاه در مورد رسیدگی و اطلاع رسانی پرونده 
آتش زدن مکرر اتاق منشی که هر دو بار سوختگی شدید 
ایجاد کرده و کارمندان در بیمارســتان بودند ســتاد کل 
اطلاعات ســپاه و آگاهی برای پیداکردن متهم که فیلم 
او را دوربین های مجمع گرفته بودند و در اختیار داشتند 
اقدام جدی نکردند. آقای مصلحی، وزیر وقت اطلاعات 
هم به جای پاســخ گویی مســئله را به استهزا گذراند و 
اکنون که مجرم...» اینجا جالب اســت و نشان می دهد 
که الان دســتگیر شــده اســت: «اکنون که مجرم برای 
بار ســوم از طریق ساختمان شــورای عالی امنیت ملی 
اقدام کرده دســتگیر شده. ســپاه گزارش متناقض داده 
که او قصد رهبری داشته که خودش شاه بشود و مقلد 
آقای منتظری اســت و نام او محســن کاظمی از اهالی 
نجف آباد اســت. نتوانستند سؤالات من را جواب بدهند 
و...».  محســن هاشــمی در ادامه گفتــه: «این موضوع 
همچنان مطرح است تا اینکه ایشان موضوع را با رهبری 
مطرح می کند. تا اینکه آقای [رضا] سیف اللهی [معاون 
سیاسی اجتماعی دبیرخانه شــورای عالی امنیت ملی 
در دولت حسن روحانی] می آید: «خبر دادند که پرونده 
آتش سوزی مجمع از سپاه به وزارت منتقل شده. گفتم 
پیگیری کنند مشکوک است و ریشه  دارد». باز نوشته اند: 
«آقــای معیــن معاون وزیــر اطلاعات آمد و از ایشــان 
خواستم که ریشه آتش سوزی در مجمع را پیدا کنند...». 
 هاشــمی درباره پیگیری های بعد از فوت هاشــمی هم 
افزوده است: من ۲۷ دی در خاطراتم نوشتم که از دفتر 
آقای شــمخانی در شورای امنیت تماس گرفتند و برای 

ساعت ۱۲ دعوت کردند. پرونده در شورای امنیت تشکیل 
شــد و رسیدگی ها از این تاریخ شــروع شد و من نوشتم 
که «آقای سیف اللهی که مسئول تیم تحقیق در شورای 
امنیت بودند از فعالیت های تحقیقی خودشــان گفتند 
که من هم گفتم به نظر تحقیق درســتی نشده و آنچه 
شده سطحی است و برای اینکه بگویند در حال تحقیق 
هستند». من این گونه نوشتم: در هر صورت این پرونده در 
شورای امنیت باز شد و آقای سیف اللهی هم من چندین 
جلسه با ایشان داشتم، خیلی دقیق و با علاقه موضوع 
را دنبال می کردند و همیشــه مــا را دعوت می کردند و 
گزارشــات را ارائه می کردند و ما هم استدلال هایمان را 
مطرح می کردیم. در جلســات گاهــی نیروهای امنیتی 
حضور داشتند و روی این مسئله حساس بودند که شما 
چرا دنبال شهیدسازی از این مسئله هستید، در صورتی 
که این یک فوت طبیعی بوده است و به نظر می آید این 
حساسیتی که شــما به خرج می دهید صحیح نیست و 
چیزی جز تضعیف نظام را به دنبال نخواهد داشــت و 
باید قبول کنید که این یک فوت طبیعی است و برای یک 
فرد ۸۰ساله پیش می آید. بیماری قند هم داشتند و قبلا 
هم موارد قلبی داشتند که حتی یک بار هم آنژیو کردند 
و این جور صحبت ها و می گفتند شــما خیلی موضوع را 

پیچیده می کنید.
محســن هاشــمی گفت: اطلاعاتی هــا می گفتند 
موضــوع رادیواکتیــو بی خــود و الکی اســت. آقای 
ســیف اللهی هــم در رســیدگی ها بــه فکت هایــی 
می رسیدند که نمی خواســتند پرونده را قطع بکنند و 
هم آقای شــمخانی و آقای ســیف اللهی در رسیدگی 
جــدی بودند- و من جا دارد تشــکر کنم- و به علائم 
مختلفی هم رسیدند؛ مثلا در مورد موضوع رادیواکتیو 
این مســئله به یک باره از سوی آقای شمخانی مطرح 
شــد و به فاطی گفته بودند و ایشان هم در مکان های 

مختلف مطرح کردند. شــاید اگر به مــن می گفتند با 
سیاست تر و کیاست تر با این موضوع برخورد می کردم. 
به فاطی گفته بودند که با آزمایش متوجه رادیواکتیو 
شــدیم و فاطی هم گفته بود که شــما از کجا متوجه 
شــدید؟ آنها هم گفته بودند که ما ســوند ادرار ایشان 
را بررســی کردیم و به آزمایشــگاه دادیم و آزمایشگاه 
اعــلام کرده کــه – من آن فــرم را الان اینجا ندارم که 
نشــان دهم، چون روی آن نوشــته شــده که- درجه 
اشعه آلفا یا رادیواکتیو آیت االله هاشمی رفسنجانی ۱۰ 
برابر بالاتر از حالت نرمال بوده اســت. اینها این مسیر 
را جدی گرفته بودند، چراکه یک تیم فرســتادند منزل 
و ادرار ۲۴ساعته حاج خانم را گرفتند، چون می گفتند 
که حاج خانم همیشــه با آقای هاشــمی بوده است و 
رادیواکتیو باید روی ایشان هم تأثیر بگذارد. بعد گفتند 
که کدام بچه ها بیشتر با حاج آقا بودند؟ ما هم گفتیم 
که فاطی بیشــتر [با ایشــان] بود. ادرار ایشــان را هم 
گرفتند. البته اینها طول کشــید، هشت ماه از موضوع 
گذشــته بود. گفتند کــه رادیواکتیو موجــود در ادرار 
حاج خانم چهار برابر بوده و فاطمه را هم گفتند کمی 
بیشتر است. این نمونه ها را در دو جا تست کرده بودند. 
یک جا به سیســتم امنیتی وزارت دفــاع داده بودند و 
جای دیگر هم به سیســتم امنیتی نظامی داده بودند. 
آن که وزارت دفاع بود بالا نشــان داده بود و سیســتم 
امنیتی نظامی اصلا بالا نشان نداده بود. مدتی گذشت 
و مــا منتظر بودیم. من تعجب کردم و گفتم اگر میزان 
رادیواکتیو حاج خانم بالاســت شما چرا هیچ اقدامی 
انجام نمی دهید؟ حاج آقا که فوت کردند. حتی تماس 
گرفتم و به آقای هاشمی گفتم و ایشان جدی نگرفتند. 
به طائب و اطلاعات سپاه گفتم و حتی با مقام معظم 
رهبری هم مطرح کردم. اطلاعاتی ها می گفتند که این 

موضوع بی خود و الکی است.

گفتند شهیدسازی نکنید
روایت محسن هاشمى از آتش سوزى در مجمع تشخیص
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